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ne vračamo 

PREDSEDNIK TITO NA VELIKEM ZBOROVANJU V NIKSICU 

VSE MANJŠA RAZLIKA 
MED MESTOM IN VASJO 

Na svojem potovanju po Črni gori je imel predsednik repub
like Josip Broz-Tito na velikem zborovanju v Nikšiču pred 50.000 
poslušalci daljši govor, v katerem je osvetlil nekatere aktualne 
notranje in zunanje politične probleme. 

Ko je govoril o naših uspehih, je med drugim dejal, da v 
socialistični Jugoslaviji danes z izrednim tempom izgrajujemo 
našo industrijo. Bazo smo že ustvarili. Danes se vse bolj širijo 
in vse več je tovarn za široko potrošnjo, za potrebe naših držav
ljanov. V tej zvezi je tovariš Tito dejal, da je mnogo tistih, ki 
prihajajo iz tujine in se čudijo, kako je Jugoslavija, ki je bila 
znana kot agrarna država, kot dokaj nerazvita država brez indu
strije, tako hitro osvojila bogato izbiro najrazličnejših proizvo
dov, ki v ničemer ne zaostajajo za proizvodi industrijsko razvitih 
držav na Zahodu. 

Za te uspehe je tovariš Tito dal priznanje našemu človeku, 
našemu delaúcu, ki je delal s polno voljo in vložil vse svoje 
umske in fizične sposobnosti z namenom, da bi nadoknadil vse 
tisto, za kar ga je zgodovina prikrajšala v preteklosti, da bi 
dohitel najbolj napredne in najbolj razvite države. 

Nadalje je predsednik Tito poudaril, da ti uspehi dokazujejo 
ne samo velik polet, temveč tudi sposobnost naših ljudi, da se 
hitro prilagodijo, da hitro osvajajo nove stvari ter da ni več da
leč čas, ko bo naša industrija veljala po svetu kot visoko raz

vita industrija. 
Razumljivo je, da je pri nas še mnogo pomanjkljivosti, je 

nadaljeval tovariš Tito, ki jih bo treba čim prej odpraviti. Mi še 
vedno uvažamo nekatere proizvode, ki bi jih lahko proizvajali 
doma. To pomeni, da še ni zadosti kooperacije med našimi pod
jetji in našimi tovarnami. To pa je prav tisto, kar nam bo omogo
čilo hitrejšo, bolj množično, preciznejšo in kvalitetnejšo proiz
vodnjo. 

Zatem je tovariš Tito govoril tudi o našem standardu ter po
udaril, da imamo pri nas mnogo višji standard kot nekdaj, četudi 

nam to od zunaj oporekajo. Toda pri nas je vedno manjša razlika 
med vasjo in mestom. Naši kmetje niso več oblečeni v tradicio
nalnih cunjah, temveč se oblačijo kot ljudje, dostojni človeka. 

Govoreč o razvoju našega kmetijstva, je tovariš Tito po
udaril, da je bilo treba nekaj let, da smo razbili zaostala pojmo
vanja. Ko smo jih razbili, se je pokazalo, da zemlja lahko da na 
en hektar ne deset ali petnajst, temveč petdeset in osemdeset 
stolov. Toda to še ni tisti maksimum, ki ga moramo doseči. • 

Dalje je predsednik Tito dejal, da je v naši industrijski in 1 
kmetijski proizvodnji zelo važno, kakšni so notranji odnosi med \ 
delovnim kolektivom in voditelji podjetij. Ce so ti odnošaji slabi, Í 
te se voditelji oddaljujejo od delovnega kolektiva ter si zamišlja- j 
jo, da morajo imeti neke posebne privilegije, potem odnošaji ne i 
morejo biti dobri. ' 

Govoreč o socialističnem tekmovanju, je tovariš Tito pouda
ril, da je vsebina le-tega znotraj podjetij v proizvodnji in ne v 
investicijah, kdo bo več investiral, ker tu ne more biti tekmovanja. 
Skupnost ima en sam splošen program in sredstva morajo biti 
tako razdeljena, da to ne gre v korist ene republike in na škodo 
druge. Zato pri investicijah ni tekmovanja. 

Del svojega govora je tovariš Tito posvetil ponovnim napa
dom in obrekovanju vodilnih ljudi v Albaniji, ki nam očitajo in 
podtikajo »jugoslovanski revizionizem«. V tej zvezi je dejal: 
Pustite nas živeti mirno, drug poleg drugega, če že nočete, da si 
pomagamo in da sodelujemo drug z drugim. Glede revizionizma 
pa je predsednik republike med drugim poudaril: Mi smo revizio-
nisti in v tem smislu, da smo sami svojo lastno prakso revidi
rali. Tisto, kar smo menili, da ni dobro in je napačno, smo zame
njali ... To je revizionizem, vendar ne teoretičen, kakor oni trdijo. 
To je praksa. Mi smo marksisti, mi smo leninisti, mi znamo nji
hovo teorijo uporabiti v praksi ustvarjalno, a ne dogmatično, 
ker bi morali stalno stati na istem mestu in čakati, da nam mana 
pade z neba. 

Na kraju je tovariš Tito govoril še o zunanji politiki ter 
poudaril, da so odnošaji Jugoslavije z vsemi državami, s katerimi 
imamo diplomatske stike, zelo dobri, proti kolonializmu pa se 
bomo borili neoziraje se, četudi ima to včasih negativne posledice 
za nas. Glede sestanka Hruščeva z Eisenhower jem pa je dejal, 
da pozdravljamo vsak sestanek, ki služi stvari miru na svetu. 

NOVO VELENJE spomenik današnjega časa -
plod socialistične skupnosti 

Na velikem zborovanju, ki se ga je udeležilo nad 20.000 ljudi, 
je govoril član Izvršnega komiteja CK ZKJ Franc Leskošek-Luka 

V NEDELJO, 20. S E P T E M B R A , SO I M E L I V V E L E N J U 
V E L I K P R A Z N I K . V P O Č A S T I T E V 40-LETNICE U S T A 
N O V I T V E KPJ I N SKOJ T E R POD P O K R O V I T E L J S T V O M 
Č L A N A I Z V R Š N E G A K O M I T E J A C E N T R A L N E G A K O 
M I T E J A ZKJ T O V . F R A N C A L E S K O S K A - L U K E SO OD
P R L I SREDIŠČE N O V E G A VELENJA, N O V E G A MESTA 

OB P A K I . 

Ijepo urejena ploščad sredi no
vega mesta je že dolgo pred na
povedano uro zborovanja spre
jela nad dvajsettisoč ljudi. G lav 
na triboina j e bila postavljena 
pri kulturnem domu. Visoka ste

na je bila pokrita z rdečimi za
stavami, sredi njih pa se je vila 
še rudarska. Cez vse to se j e b le
stel rudarski pozdrav »Srečno«. 

Nekaj minut pred začetkom 
zborovanja je nad Ve l en j e . pri

letelo motorno letalo, ki je za 
seboj vleklo napis s pozdravom 
velenjskim rudarjem. Z bližnjih 
hribov pa so odmevali streli to-
pičev. Točno ob napovedani uri 
je na zborovalni prostor prikora
kala dolga kolona uniformiranih 
rudarjev. Na čelu so nosili de
lavske in sindikalne zastave, za 
njimi pa športniki fizkulturne. 

Kmalu po deseti uri so zvoki 
fanfar z vrha kulturnega doma 
naznanili začetek vel ike sveča
nosti. Pred mikrofon je stopil 
predsednik upravnega odbora v e 
lenjskega rudnika lignita tovariš 
Ivo Jamnikar, ki j e v imenu ru
darjev pozdravil zbrano množico, 
med njimi pa tudi pokrovitelja, 
tovariša Franca Leskoška-Luko, 
nadalje predsednika zunanjepoli
tičnega odbora pri Zvezni ljudski 
skupščini dr. Aleša Beblerja, 
člane republiškega Izvršnega 
sveta Viktorja Avblja, Milka 
Goršiča, Toneta Boleta, Nika Ši-
liha. Vlada Majhna in druge, za-
stopnega zveznega in republiške
ga odbora sindikata rudarjev, 
predstavnike Jugoslovanske ljud
ske armade, sekretarja O K Z K S 
Celje Franca Simoniča, predsed
nika O L O Rika Jermana, števil
ne zvezne in republiške poslance, 
zastopnike delovnih kolektivov, 
ljudskih odborov, političnih in 
družbenih organizacij itd. 

Zatem je tovariš Jamnikar pre
bral pozdravno pismo predsed

nika republike tov. Tita in kon
čno tudi pozdravne brzojavke 
podpredsednikov Zveznega izvr-
nega sveta Edvarda Kardelja, 
Aleksandra Rankoviča in Rodo
ljuba Colakoviča. 

K o so domača dekleta pozdra
vi la goste in j im izročila cvetice, 
se je začel prv i del proslave, v 
katerem so nastopili recitatorji, 
pevci in godba na pihala. T o je 
bil program, ki j e tako po kva
liteti izvedbe, kot po režijski za
snovi presenetil še tako razvaje
nega poslušalca. 

V nadaljevanju slovesnosti je 
imel krajši govor predsednik sin
dikalne podružnice velenjskih ru
darjev tov. Franc Močnik, Pri 
tem je poudaril, da je namen slo
vesnosti v obračunu in pregledu 
dela tako v proizvodnji in grad
nji novega mesta, kot še posebej 
v preobrazbi velenjskega človeka. 
Na vse to, kar smo zgradili in 
naredili, j e med drugim dejal, 
smo ponosni, toda še bolj smo 
ponosni na to, da i s m o vzgoj i l i 
dobrega in zavednega socialistič
nega človeka. V tej zvezi je tov. 
Močilnik orisal delo, ki so ga 
opravile politične organizacije v 
rudniku samo zato, da so vzgoji le 
rudarja-strokovnj-aka in razgle
danega človeka-upravljalea. 

V drugem delu svojega govora 
tov. Močilnik ni pozabil omeniti 
težav in naporov, s katerimi so 
se spoprijemali velenjski rudarji 
pri izvajanju zahtevnega progra
ma in nadalje, da je kolektiv 
rudnika razen ene mili jarde di
narjev lastnih sredstev, prispeval 
tudi ogromni delež 673.000 pro
stovoljnih delovnih ur pri ure
janju novega mesta in gradnji 
drugih objektov. Svoj govor pa 
je zaključu z besedami: Obljub-
Ijamio, da bomo tudi v bodoče 
storili vse, da upravičimo zaupa
nje, ki nam ga daje družba. 

Po govoru tov. Močilnika so 
domačini povabili na govorniški 

oder tovariša Leskoška. Pa ne 
samo to — ves čas govora so mu 
držali tudi častno stražo. 

IZ G O V O R A 
T O V A R I Š A L E S K O Š K A 

Toplo pozdravljen od množice, 
je tovariš Leskošek med drugim 
dejal: 

Ko danes proslavljamo veli
časten praznik velike zmage ve
lenjskih rudarjev in 40-letnico 
Komunistične partije, oziroma 
Zveze komunistov Jugoslavije, 
moramo ugotoviti, da se je v Ša
leški dolini in po vsej Jugoslaviji 
mnogo spremenilo in razvilo. 

Velenjski rudnik j e bil oá ne
kdaj znan kot »ikmečki rudnik«. 
Tak naziv je imel zaradi socialne 
strukture delavskega (kolektiva, 
ki so ga večinoma sestavljali oko
liški kmetje, bajtarji in njihovi 
sinovi. Delo v rudniku j im j e bil 

(Nadaljevanje na 2. str.) 

Pogled na slavnostno tribuno 

Prvi veliki uspelii 
Povsem razumljivo je, da uspe

hom, ki jih delovni kolektivi dose
gajo v tovarnah, rudnikih in podob
no, sledijo še drugi, namreč uve
ljavljanje in poseganje njihovih čla
nov v življenje določene skupnosti. 
Tak je primer Velenja, nadalje To
varne emajlirane posode in tak je 
tudi primer železarskih Stor. Tu je 
v letih po vojni iz majhnega in sko
raj nepomembnega železarskega 
obrata nastala tovarna, ki s svojimi 
izdelki močno vpliva na domače 
tržišče, postaja glavni dobavitelj 
specialnih jekel za ladjedelsko in 
avtomobilsko industrijo, utrjuje pot 
livarni za njeno specializacijo in po
dobno. Obrisi vseh teh uspehov zno
traj železarne se kažejo tudi v per
spektivnem planu, v načrtu po me
hanizaciji valjarne, po izpopolnitvi 
niartinovke, po gradnji drugega, a 
dosti večjega elektroplavža, kot že 
stoji itd. Velik korak naprej, ki ga 
nakazuje perspektivni načrt, se jas
no kaže še v predvidenem poveča
nju bruto produkta od šest na dva
najst in celo več milijard dinarjev 
letno. 

Bolj kot kdajkoli 'prej so uspehi 
in jasno začrtana pot v železarni 
dobili primeren odmev v življenju 
storske skupnosti, v poseganju čla

nov tega kolektiva pri urejevanju 
in gradnji najrazličnejših objektov 
družbenega standarda. Ko so delali 
načrte o tem, kako bi najlepše po
častili jubilejno leto Zveze komuni
stov Jugoslavije, so se člani žele
zarskega kolektiva in z njimi vred 
prebivalci Stor, člani političnih in 
družbenih organizacij, mladina itd. 
odločili za predlog tovarniškega ko
miteja Zveze komunistov, da v po
častitev 40-letnice KPJ in SKOJ po
stavijo takšne spomenike, ki bodo 
trajno pričali o veličini praznika. 
Tako so sprejeli sklep, da s pro
stovoljnim delom zgradijo športni 
stadion, uredijo okolje novega sta
novanjskega naselja na Lipi, da 
zgradijo nov vodovod, uredijo pro
store za uslužnostne servise, nada
lje strelišče za malokalibrsko pu
ško, dvostezno kegljišče, odcep ce
ste do počitniškega doma na Sveti
ni itd. Od sklepa so kmalu prešli na 
dejanja. Zadnjega marca letošnje
ga leta so začeli s prostovoljnimi 
delovnimi akcijami. Prvi dan je pri
šlo na delo šestdeset članov Zveze 
komunistov, naslednji dan 60 mla
dincev itd. Od tedaj pa do 18. sep
tembra so štorski prostovoljci opra
vili nad 68.000 ur udarniškega dela! 
Velik delež v tej akciji so dali pri-

prostovoljnega 
dela v Štorah 
padniki celjske garnizije JLA, ki so 
pri gradnji vodovoda opravili kar 
šest tisoč ur. 

Spričo obsežnosti letos ne bodo 
izpolnili celotnega načrta. Zato bo
do dela pri nekaterih objektih na
daljevali prihodnje leto. Ne glede na 
to, pa bodo od prvega do četrtega 
oktobra na slavnosten način napra
vili obračun prve faze prostovoljne
ga dela. Tako bodo izročili namenu 
odcep ceste na Svetini, nadalje bo
do odprli vodovod in prostore za 
servisne obrate, odprli strelišče, nov 
dom učencev Metalurške industrij
ske šole itd. Zaključna slavnost, 
združena s prvim nastopom Parti
zana, bo v nedeljo 4. oktobra. Te 
svečanosti se bosta udeležila tudi 
tov. Franc Leskošek-Luka ter tov. 
Mitja Ribičič-Ciril. 

Železarji in prebivalci Stor so po
nosni na prve uspehe prostovoljne
ga dela, ne samo zaradi vrednosti, 
ki jo cenijo na štirideset milijonov 
dinarjev, temveč predvsem zaradi 
uspešnega uveljavljanja članov že
lezarskega kolektiva v ožji skupno
sti, zaradi skupnega dela ogromne 
večine prebivalcev in odločne volje, 
da si s takim delom postavijo 'ob
jekte, ki jih močno potrebujejo. 

M. B. 

Zaključni sprejem 
in pr isrčno s lovo 

Nekaj ur pred odhodom članov 
delegacije poljskega mesta K a -
lisza iz Celja, v četrtek pretek
lega tedna, je sekretar Okrajnega 
komiteja Zveze komunistov tov. 
Franc Simonie priredu za drage 
goste zaključni sprejem, k i so se 
ga razen gostov udeležili še pod
predsednik O L O Cel je Miran 
Cvenk, sekretar Obč. komiteja 
Z K S Cvetko Pelko, predsednik in 
podpredsednik Občinskega ljud
skega odbora CeljeFranc Rupret 
in dr. Janez Lovšin in drugi. 

Pr i sprejemu, ki j e potekal v 
nadvse prijetnem razpoloženju, je 
prvi spregovoril tov. Simonie. D e 
jal j e : Zdaj, ko se je čas vašega 
obiska približal trenutku, ko se 
bomo poslovili, vam še enkrat 
iskreno želim, da bi odnesli iz 
Celja in njegovega okraja in iz 
vseh predelov Jugoslavije, ki ste 
jih videli, čim boljše vtise. Pred
vsem želim, da bi v tem kratkem 
času spoznali resnično življenje, 
delo in napore, ki jih delovni 
ljudje. Zveza komunistov in naši 
organi delavskega in družbenega 
upravljanja ter organi ljudske 
oblasti prenašajo za to, da bi 
ljudje v Jugoslaviji živeli lepše 
in boljše. 

V nadaljevanju svojega govora 
j e tov. Simonie zlasti opozoril na 
skupno borbo jugoslovanskih in 
poljskega naroda proti istemu so
vražniku — fašizmu. Vse težave, 

j e nato dejal, smo uspešno pre
magali, taiko v i kot mi. Zato je 
zdaj perspektiva lepša in jasnej
ša. K o pa j e govoru o položaju 
na svetu, je opozoril, da bomo 
mir utrjevali tudi s tem, če bomo 
krepili socializem, če bomo iz
menjali izkušnje, skušali drug 
drugega razumeti in če bomo ko
munisti in socialisti drug dru
gemu zaupali in delali na tem, 
da bi se socialistični odnosi še 
bolj razvijali. 

Na koncu pa je še dejal: Že 
limo, da bi ti stiki, ki smo jih 
navezali, ne bili zadnji, temveč, 
da bi jih še nadalje utrjevali, da 
bi se ohranili v korist delovnih 
ljudi Kalisza in Celja. Končno je 
dragim gostom zaželel še srečno 
pot ter ve l iko uspeha pri delu in 
življenju. 

V odgovor na to zdravico je 
spregovoril član izvršnega sveta 
okraja KLalisza tov. Pjotr Kor-
bik. K o se j e zahvalil za topel, 
iskren in prisrčen sprejem ter 
gostoljubje ves čas njihovega b i 
vanja pri nas, je med drugim de
jal, da so jih prevzele ne samo 
lepote naše domovine, temveč 
tudi izredni uspehi, ki smo jih do
segli v gospodarstvu. Zlasti pre
senečeni so bili nad razvojem 
elektro industrije in podobno. Pri
znanje je izrekel tudi naši poli
tiki na vasi, kjer se socializem 
razvija na osnovi kooperativnih 
odnosov. 

Zraven tega j e tov. Korbik po
trdil mnenje, da naj se začeti 
stiki utrjujejo. V tej zveza pa je 
obljubu, da bodo oni zdaj v svo
jem mestu ambasadorji Celja, kot 
j e bil v času njihovega bivanja 
pri nas prof. Anton Aškerc am
basador Kalisza. 

VREME V NASLEDNJIH DNEH 

od 25. sept, do 4. okt. 1959 
Okrog 26. septembra močan dež 

z ohladitvijo, nato pretežno lepo 
vreme z jutranjo slano. 



VELIKA MLADINSKA 
MANIFESTACIJA V VELENJU 

v soboto in nedeljo je bila v Velenju tudi osrednja proslava 
mladine celjskega okraja v počastitev 40. obletnice SKOJ. Na 
večer pred veliko manifestacijo v Velenju, se je v prostorih knjiž
nice zbralo okoli 50 bivših aktivistov SKOJ.^ki so pred vojno, med 
njo in po vojni delovali na področju sedanjega celjskega okraja.^ 
To srečanje je bilo izredno prisrčno in je ves čas potekalo v glo
bokem tovariškem vzdušju. Nekateri med njimi so se tokrat po le
tih ponovno srečali. Tovariškega večera se je udeležil tudi pred
sednik CK LMS tov. TONE KROPUSEK. 

Naslednji dan, v nedeljo se je v 
Velenje pripeljalo več tisoč mladih 
ljudi, da skupaj z velenjskimi ru
darji, z delovnimi ljudmi iz vsega 
okraja, proslavijo 40. obletnico KPJ 
in SKOJ ter veliko delovno zmago. 
Del mladih udeležencev se je že v 
zgodnjih jutranjih urah napotil na 
bližnji hrib k Jakobu, kjer je pred 
20 leti bila v tajnosti ena izmed 
najvažnejših okrožnih konferenc 
SKOJ. Med mladimi udeleženci 
skromne slovesnosti so bili tudi ne
kateri preživeli udeleženci te kon
ference, nadalje brigadirji celjskih 
mladinskih brigad, taborniki in dru
gi. Na majhni jasi ob velikem mla
ju z zastavo na vrhu, se je mladina 
zbrala okoli spominskega obeležja. 
Pevski zbor brigadirjev je najprej 
zapel internacionalo, nato pa je 
zvezni ljudski poslanec in udeleže
nec konference pred 20 leti tov. Pe
ter Sprajc odkril spominsko obelež
je, ki bo za vedno pričalo o revolu
cionarnem dogodku. 

Nato je tovariš Sprajc na kratko 
orisal zgodovinsko važnost konfe
rence, se zadržal pri opisovanju re
volucionarnega delovanja skojev-
cev pred vojno in njihovega juna
štva med vojno, potem pa je zbrani 
mladini položil na srce, naj bo do
stojen dedič tako svetlih tradicij in 
nadaljevalec velikega boja, ki ga je 
SKOJ ob strani Partije začel. 

Mladina se je potem udeležila ve
likega zborovanja ob otvoritvi sredi
šča Velenja, kjer je govoril tovariš 
Franc Leskošek-Luka. Podpredsed
nik Zvezne ljudske skupščine je del 
svojega govora posvetil revolucio
narni vlogi SKOJ na tem področju 
in svoj govor v zvezi s SKOJ tako
le zaključil: 

»Danes je mladina pri Jakobu od
krila skromno spominsko ploščo v 
spomin na revolucionarno delo ge
neracije v preteklosti. Mi pa danes 
tukaj izročamo predvsem mladi ge
neraciji središče Novega Velenja, ki 
je čist plod revolucionarnega boja 
Partije in SKOJ. Mladina naj na
daljuje gradnjo svoje lepše bodoč
nosti . . . 

Popoldne so na športnem igrišču 
igrale ndadinske ekipe odbojko, da 
bi na ta način osrednje slavje čim
bolj približale dogodkom pred 20 
leti. 

Mladina, ki se je ta dan zbrala 
iz vseh krajev celjskega okraja, je 
na dostojen način proslavila 40-let-
nico SKOJ, bila je priča velike slo
vesnosti ob otvoritvi Novega Vele
nja, zato ji bo ta dogodek v trajen 
spomin in spodbuda za bodoče delo. 
delo. K. 

Gospodarsko pozstova Obsoteljo 
Letos prirejajo gospodarske orga

nizacije obsoteljskih občin s sloven
ske in hrvatske strani in to iz Šmar
ja, Klajnca, Pregrade,-Brežic in Za-
prešiča že tretje leto svojo razsta
vo. Na tej razstavi bodo prikazale 
sedanje stanje in bodoči razvoj go
spodarstva teh krajev. Sama razsta
va bo v dneh 4. in 5. oktobra 1959 
v Kumrovcu, rojstnem kraju mar
šala Tita. Pokroviteljstvo razstave 
je to leto prevzel okraj Celje s 
predsednikom tov. Rikom Jerma
nom. 

Kolikor smo zvedeli pri odboru za 
prireditev razstave bo glavni pouda
rek razstave na kmetijstvu, kajti vse 
Obsotelje je zaradi naravnih pogo
jev izrazito kmetijsko področje. 

Prav tako bo prikazano delo z 
mladimi zadružniki in zadružniki v 
šolskih zadrugah; obenem pa bo 5. 

oktobra veliko zborovanje vseh teh 
mladih aktivov. 

Seveda bo primerno gospodarski 
moči zastopana tudi industrija in 
obrt Obsotelja, zraven tega pa tudi 
turizem, ki ga je treba posebno po
speševati 

Ker se vrši razstava v okviru 40. 
letnice Komunistične partije Jugo
slavije, bo prikazan na razstavi tu
di ves razvoj delavskega in kmeč
kega gibanja teh krajev, kjer so že 
pred vojno delovali naši največji re
volucionarji s tov. Titom na čelu. 
Narodnoosvobodilna borba se je vr
šila tudi v Obsotelju, saj je dobro 
poznan prehod XIV. divizije s hrva
škega ozemlja v Slovenijo preko 
Sotle pri Sedlarjevem. 

V nedeljo, 4. oktobra 1959 bo ob 
10. uri slovesna otvoritev razstave 
v Kumrovcu. 

NOVO V E L E N J E - * " " " ^ ' " današnjega časa 
' . ' (Nadaljevanje s 1. strani) 

le dodatni zalsužek. Takšno sta
nje j e kapitalistom v gonji za 
profitom ustrezalo in so ga ž e 
leli. Ta polkmečki delavec ni bil 
povsem odvisen od mezde v rud
niku, zato je rad delal tudi za 
nižji zaslužek, kot pa j e to mogel 
delavec, ki ni imel zemlje, ki je 
v tem rudniku živel človeka ne
vredno in težko živl jenje. 

V Šaleški dolini so našli premog 
okoli leta 1767. Nanj je opozoril 
nek kovač Zaje. V rudniku se je 
menjalo 11 lastnikov, 9 kapita
listov, avstrijski erar. 

Zatem j e tov. Leskošek opisal 
živl jenje takratnega rudarja, ki 
j e stanoval s svojo družino v za

tohlih, nezdravih in na pol poru
šenih barakah. K d o se ne spo
minja starega rudnika, kako je 
izgledal, gnil ih in okuženih ba
rak, ki so služile kot stanovanja. 
K d o se še ne spominja, kako je 
izgledalo Velenje kot kolonija čr
nih sužnjev . . . 

Sele dolgotrajni naporni boj 
delavskega razreda in vseh de
lovnih ljudi pod vodstvom Komu
nistične partije je za vselej odpra
vil izkoriščanje in zatiranje. 

K o pa j e tov. Leskošek govori l 
o nastanku in borbi Komunistične 
partije Jugoslavije, o njeni borbi 
za delavske in narodne pravice in 
ko j e opozoril na vodilno v logo 
Par t i je v borbi za svobodo ter 
izgradnjo socializma, je dejal: 

našli skozi dva meseca zanesljivo 
zavetišče. 

ŠirjeAje partijskih celic po 
1932. letu je močno vplivalo tudi 
na napredna gibanja med mla^ 
dino. Zato ni čudno, da je bila 
mladina neločljivo povezana s 
Partijo in da sta vojna ter revo
lucija našla mladino pripravljeno. 

Poziv Partije na oboroženo vstajo 
je bil tudi poziv za SKOJ. 

Nato je tov. Leskošek govor i l 
o položaju rudnika takoj po osvo
boditvi. Rri tem je še posebej 
poudaril napore kolektiva, ter 
partijske in sindikalne organiza
cije za obnovo rudnika, za okre
pitev kolektiva in podobno. 

Velenjski rudarji v partijskem 
delu 

v tej zgodovini so imeli velenj
ski rudarji in rudarska mladina 
Šaleške doline in Velenja po
membno vlogo. Saj trpljenje in 
žrtve v prvi svetovni vojni in 
zlasti ideje zmagovite Oktobrske 
revolucije, ter revolucionarni to
kovi v mnogih evropskih deželah 
prva povojna leta, niso šli brez 
odmeva mimo velenjskega delav
stva in mladine. 

Začetke organiziranega partij
skega dela zasledimo že na za
četku 1920. leta. Ključavničar 
Lovro Brložnik, ki se je vrnil iz 
ujetništva, je v zmagi in ciljih 
Oktobrske revolucije videl sa
dove, namenjene delavskemu raz
redu vsega sveta. Z nekaterimi 
tovariši komunisti je začel pre
bujati delavstvo v Velenju in 
Šoštanju. Partijska celica v Pes-
jem je bila ustanovljena 1926. leta 
in se je sestajala pri Pleteršku. 
Delovanje ih aktivnost komuni
stov je omogočilo, da je vpliv 
partijske organizacije postajal vse 
večji tudi potem, ko je bila pre
povedana neodvisna delavska 
stranka. 

N a velenjske komuniste je legla 
spomladi 1930. leta še posebna 
naloga — preskrbeti prostor za 
bivališče članov C K KPJ. To na
logo so častno izpolnili. V hiši 
tovariša Stropnika, člana Partije, 
doma v Lukovici, so člani C K 

iVlodernizacija rudnika in 
nova stanovanja 

Po obrfovi je naša oblast skle
nila, da se rudnik Velenje poveča 
in mehanizira na moderen način. 
V ta namen so bue določene in
vesticije, ki še niso končane, kajti 
rudnik bi moral dati do 1961. leta 
tri mili jone tam premoga letno. 
Danes je rudnik popolnoma me
haniziran; za njegovo izgradnjo 
je bilo investiranih šest milijard 
tri sto šestnajst milijonov dinar
jev. Stanovanjski fond se je moral 
sezidati na novo. N a novo pa se 
ni zidala rudarska kolonija, tem
več se je zidalo novo mesto, novo, 
zdravo mesto v Šaleški dolini, ki 
bo postalo nov gospodarski, kul
turni in politični center od Šale
ške doline do koroške meje. V 
stanovanja je bilo do danes in
vestiranih 3,622.678.000 dinarjev. 

Leta 1950 je nastopila za Ve
lenje, kakor tudi za vse ostale 
kolektive zgodovinska prelom
nica. Velenjski rudar je začel 
sam upravljati s svojim rudni
kom. Izpolnjeno je bilo geslo 
Karla Marxa: »Tovarne in rud
nike delavcem!«. S tem j e bila 
uresničena ena največjih idej so

cializma in podana čvrsta osnoVa 
za velikansko preobrazbo in na
predek. Najlepši dokaz za to je 
prav ta prostor, na katerem isedaj 
smo. Človek, ki ž iv i v tem mestu 
in, ki mu niso znane razmere, v 
katerem živi jo in delajo velenjski 

rudarji, bi sodil, da je vse to, kar 
vidi okrog sebe, prišlo samo od 
sebe in, da pač mora biti tako. 
Le malokdo pomisli, da je » v e 
lenjski čudež«, kot ga mnogi tako 
radi imenujejo, plod veličastnih 
naporov naše celotne jugoslovan
ske socialistične skupnosti, od
ločne volje in samoodrekanja, 
plod vašega prostovoljnega dela, 
pa tudi borbe z zaostalostjo in 
nazadnjaštvom. Ti elementi so bili 
bistveno dopolnilo k vloženim 
družbenim sredstvom in so skup
no z njuni dali rezultate, katere 
danes Velenju marsikdo zavida. 

Pri preobrazbi človeka in iz
gradnji novega rudarskega mesta 
ni išlo vse gladko. Mi rno bi lahko 
dejal, da so se v Velenju dogajale 
nekatere revolucije v malem. N a j 
brž nikjer ni bilo tako dosledne 
borbe z zaostalostjo in oportuniz
mom, kot j o j e moral izvojevat i 
velenjski rudar, vodstvo rudnika 
in vaša celotna občina. Toda, 
zmagala j e socialistična miselnost 
in zdravo hotenje po napredku. 

Družba j e v izgradnjo ve len j 
skega rudnika in mesta Velenja 
vložila ogromna sredstva. Danes 
lahko tu, na tem mestu ugoto
vimo, da so bila uporabljena zelo 
Simotrno in da z njimi pričako
vani-rezultati niso bil i samo d o -
sieženi, temveč močno preseženi. 
Iz majhnega tretjerazrednega 
slovienisikega rudnika, j e zrasel 
vel ik in moderen obrat, ki s svojo 
dobro organizacijo dela, visokimi 
delovnimi učinki in s splošno 
urejenostjo nosi evropski sloves. 

V nadaljevanju svojega govora 
je tov. Leskošek opozoril še na 
hitro rast življenjskega standarda 
velenjskega rudarja in njegove 
družine. S tem je bila zagotov
ljena tudi najvažnejša osnova za 
vso preobrazbo. Rudar je postal 
novi človek. T a faktor j e silno 
mnogo doprinesel k monolitnosti 
kolektiva, ki j e osnovna in brez
pogojna nxijínost vsaikega siste
matičnega napredka. V trdnem 
delu za napredek in afirmacijo 
kolektiva so se silno krepili tudi 
organi delavskega samouprav
ljanja. Sodelovanje Zveze komu
nistov, sindikata in uprave pod
jetja je prinašalo poleg gospodar
skih tudi velike politične koristi. 
Z vztrajnim in doslednim delom 
je uspelo partijsko organizacijo 
v podjetju očistiti, ter ideološko 
in številčno okrepiti, da j e danes 
povsem dorasla zelo pestri gospo
darski, družbeni in politični p ro
blematiki v kolektivu in v ve len j 
ski komuni. T o misel pa j e tov. 
Leskošek zaključil z besedami: 

Ce ne bi bilo Partije in njene 
dosledne borbe in nadalje osvobo
ditve in socialistične revolucije, 
bi danes Velenje in naši kraji 
drugače izgledali. Vsega tega ne 
bi bilo, če ne bi bilo 40-Ietnega 
revolucionarnega boja Komuni
stične partije in ogromnih žrtev, 
ki so padle, da mi svobodno ži
vimo, da lahko mimo delamo in 
ustvarjamo nam in naši mladi 
generaciji boljše življenje. 

Življenjski standard in 
potrošnja se dvigata 

v drugem delu svojega govora 
j e tov. Leskošek dejal, da delavni 
ljudje pri nas še nimajo vsega, 
kar si želijo. Toda navzlic temu 
se vsi zavedamo, da smo napra
vi l i vel ik korak naprej, ki nam 
ga mnogi zavidajo. Življenjski 
standard in potrošnja se stalno 
dvigata, kar velenjski rudarji 
sami najbolj čutijo. Zraven tega, 
je poudaril, smo dosegli velike 
gospodarske uspehe na vseh pod
ročjih, zaradi katerih bo tudi pet
letni plan, vsaj v glavnih postav
kah, izpolnjen že v štirih letih. 

Končno j e tov. Leskošek govor i l 
še o uveljavljanju novega načina 
nagrajevanja, ki je temeljni vzvod 
za to, da naši ljudje vse bolj ču
tijo, kako je njihov lastni ž i v 
ljenjski standard neposredno od
visen od uspeha celotne družbe, 
vse Jugoslavije. P rav tako je opo
zoril še na spremembe o finan
ciranju stanovanjske izgradnje, 
in na nekatere probleme kmet i j 
ske proizvodnje. 

P o govoru, ki ga j e zbrana 
množica sprejela z dolgotrajnim 
ploskanjem, je tov. Leskošek od 
kril spominski kamen, na kate
rem so vklesane naslednje be
sede: V proslavo 40-letnice KPJ 

je bilo slovesno odprto središče 
Novega Velenja 20. septembra 
1959. 

Z Internacionalo, k i j o j e zapel 
združeni pevski zbor ob sprem
l javi godbe na pihala j e b i lo kon
čano veličastno zborovanje. 

Zatem so si gostje in ostali 
ogledali razstavo v prostorih de
lavskega kluba. 

Popoldne pa so bile na sporedu 
najrazličnejše zabavne in športne 
prireditve. 

POGLED 
PO 

SVETU 
Rodovitna Jesen je Mater Zem

ljo — pa kaj bi s starimi antičnimi 
simboli — Zemlja je stopila v stik 
z Mesecem, uresničilo se je nekaj, 
o čemer ni pletla bajk najbujnejša 
fantazija Človeka z veliko začetnico. 
Sovjetska raketa je imela radarski 
oddajnik, ki je oddajal valove proti 
Mesecu, od katerega so se^odbijali, 
vračali na sprejemnik, tu pa je po
sebna naprava izračunala razdaljo 
do Meseca, oddajnik pa je to raz
daljo sporočal Zemlji. To je omogo
čalo korekture tudi v zadnjih trenut
kih gibanja proti Mesecu. Evo, člo
veška roka je s kozmičnim poletom 
segla prav do Meseca. 

Kdo bi zameril Rusom, če so na
polnili svet s to epohalno novico! 
Nekateri pravijo, da se je Hruščev 
z tunikom v Washingtonu preveč 
pobahal, nemški znanstvenik iz Pe-
nemiindeja, ki zdaj služi ZDA, 
Braun pa je poskrbel za strah, češ, 
če Amerika še tako pohiti v vesolje, 
kamorkoli bo kanila, bo naletela na 
sovjetske financarje. Avtomatski ra
dijski oddajnik bo S Z na Luno men
da res vsak čas poslala. 

Toda to zdaj ni tako važno. Zdaj 
je v prvem planu poskus pomiritve, 
ne nestrpnega tekmovanja. Tako 
vsaj zveni iz pozdravov, nagovorov 
in zdravic v Washingtonu, New 
Yorku, Beltsvillu, iz Bele hiše in iz 
sovjetske ambasade v glavnem me
stu ZDA: »Mi se ne moremo prepi
rati med seboj, oboji smo premoč
nima, je dejal v zdravici Hruščev. »Ni
ti predstavljati si nočem, da bi mog
lo postati kdaj potrebno, da bi mo
rali vi našo enotnost preizkusiti«, je 
zavrnil tiste, ki menijo, da bi sov
jetsko ljudstvo ne šlo s svojo vla
do, če bi do česa prišlo. Tudi Eisen
hower je govoril o tajanju ledu. Ni 
pa ostal dolžan Hruščevu in njegovi 
nezakriti samozavestnosti: »Ameri
ško ljudstvo si bo prizadevalo, da 
bi se kaj naučilo od premiera Hru-

ščeva, da pa se bo morda tudi Hru
ščev kaj naučil od Američanov«. ] 
Kmetijski minister Benson je na \ 
farmi Beltsville dejal, da so ameri- \ 
ške farme »sol zemlje«. Hruščev pa \ 
je povedal, da bo v bodočnosti SZ < 
bogatejša od ZDA. Toda kljub te- I 
mu miroljubnemu, vzpodbudnemu in • 
obetajočemu kazanju muskulature je ¡ 
srečanje obeh svetovnih velmož ne- j 
kaj, kar niso pričakovali niti tisti, i 
ki so si želeli na svetu miru in pri-
jateljskega svetovanja, niti tisti, ki i 
so živeli od upanja, da se bodo na- .: 
sprotja med ZDA in SZ vedno bolj . 
poglabljala. Poročila govore, da je ; 
bil Hruščev sprejet z neznansko kur- i 
toazijo. Slavnostno kosilo pri Eisen- ] 
how er j u so dali na zlatem servisu ] 
znamenitega ameriškega predsedni- ' 
ka Monroeja. avtorja znamenite 
doktrine: Amerika Amerikancem! '• 
Kakor da bi to simbolično govorilo ] 
za možnost koeksistence med obema ! 
sistemoma. 

Za nas je vselej poučno nemško ] 
stališče do svetovnih zadev, ker po- • 
navadi zavzemajo za nas neugodna 
stališča. V njihovih listih beremo \ 
da je bil Hruščev od ameriškega : 
ljudstva sprejet s hladno vljudnost- ' 
jo. rezervirano. Zagrenjeno ugotav- ' j 
Ijajo, da se veliki sestanek vrši. ne i 
da bi prej vprašali Evropo. Takole ; 
pravijo: Med Rusi in Amerikanci so \ 
velike podobnosti. Oboji so na za- ] 
četku svoje zgodovine, oči imajo j 

obrnjene v prihodnost, manjka pa 
jim hladna objektivnost starosti. 
Oboji rinejo v vesoljstvo. če pa jih 
vprašaš, zakaj to delajo, je njihov 
odgovor naiven, neprepričljiv: »Za
radi varnosti... zaradi napredka ... 
ker smo temu pač kos. . . « Zakaj ne 
vprašajo Evrope? Evropa dobro ve, 
čemu te stvari služijo in zakaj so 
nastale. Rusi in Amerikanci so za
ljubljeni v »malega človeka«, ki se 
je osvobodil aristokratov in fevdal
cev in ustvaril »stoletje malega člo
veka«. Ce bi Rusi ne sovražili kapi
talistov, bi ne bilo nobenih nasprotij 
več med njimi in Amerikanci. Oboji 
vidijo v neenakosti krivico, vsak 
človek ima pravico do enakih do
brin, oboji vidijo samo materialni 
standard, duhovnega pa ne! Za ta 
standard pa bi morali vprašati za 
svet Evropo! Toda Evropa za Ruse 
in za Amerikance ni več svetovalka 
marveč predmet posvetovanj! Vloga 
Evropcev je danes podobna vlogi 
antične Grčije po 1. 146 stare ere, 
ko jo je rimski meč pokoril, Grčija 
pa je nato dajala Rimu filozofe in 
učitelje. Tako kaže zdaj Evropi: da
jala bo atomske učenjake, strokov
njake, odločala pa ne bo več. V 
znamenju whiskyja in vodke, dveh 
močnih in ne plemenitih pijač se 
bosta svetovna oblastnika sporazu
mela o evropski dediščini, ki si jo 
drug drugemu ne privoščita. 

T. O. 

Brez komentarja 

v MOZIRJU spet društvo 
prijateljev mladine 

Pred dnevi j e bil v Mozirju 
skupni sestanek predstavnikov 
političnih organizacij, ina kate
rem so se pogovori l i o delu z mla
dino in o nujni oživi tvi društva 
pri jatel jev mladine, ki j e bilo v 
Mozir ju že ustanovljeno, pa je 
svoje delo zaključilo z ustanov
nim občnim zborom. Na sestanku 
so "sklenili, da j e oživi tev tega 
društva več kot potrebna. Zato 
so izvoli l i začasni odbor in mu 

naročili, da do »Tedna otroka« 
izvede občni zbor, da na njem 
izvol i jo novo vodstvo, ki bi naj 
imelo več čuta odgovornosti do 
dela za mladino. 

Zraven tega so sklenili, da bodo 
v »Tednu otroka« pripravi l i več 
predavanj, razstavo in sklicali 
roditeljske sestanke. T o pa ne 
samo v Mozirju, temveč tudi v 
drugih krajih občine. 

S. P. 

V zadnjem tednu po domovini 
Petek, 18. s ep tembra 

P O Š T N I U R A D I so začel i d a j a t i v 
promet dopoln i lno ser i jo znamk, ki j e 
izšla zaradi pov i šanja poštnih pr i s to j 
bin. V tej ser i j i so izšle znamke za 
din 8 s s l iko lesne industr i je , za din 
10 s s l iko Siska, za din 15 s s l iko nad
voza na avtomobi lski cesti, za 20 din 
s s l iko Jablanice , za 40 din s s l iko 
T i tograda , za 55 din s s l iko S k o p l j a in 
za 80 din s s l iko S a r a j e v a . 

Sobota , 19. s ep tembra 
V D O M U S I N D I K A T O V v B e o g r a d u 

j e b i la svečana a k a d e m i j a , na kater i 
j e tov. V e l j k o Vlahov ić govor i l o de lu 
sedmih hero jev s e k r e t a r j e v S K O J , ki 
so pred d r u g o svetovno vo jno padli v 

borb i proti takratnemu d iktatorskemu 
režimu. 

N e d e l j a , 20. s eptembra 
N A D T U R J A Š K I M G R A D O M so od

kr i l i spomenik 120 pad l im borcem in 
spominski kamen 26 žrtvam b e l o g a r d i -
stičnega zločina. Slavnosti j e prisostvo
va l sekretar C K Z K S M i h a M a r i n k o . 

P o n e d e l j e k , 21. septembra 
N A SEJI U P R A V N E G A O D B O R A 

Z d r u ž e n j a cestnega prometa Jugos lav i je 
so ugotovil i , da l a h k o upamo, d a bo 
petletni načrt r a z v o j a cestnega prometa 
uresničen do konca le tošnjega leta, 
torej dve leti p r e d določenim r o k o m . 

T o r e k , 22. s eptembra 
N A S K U P N I SEJI predseds tva r e p u b 

l i škega sveta Zveze s indikatov in' g lav 
nega o d b o r a Zveze Svobod in prosvet
nih društev S loven i j e v L j u b l j a n i j e 
tov. Stane Kavčič govor i l o ku l turn i in 
prosvetni politiki med de lavc i . T o v . K a v 
čič j e med d r u g i m p r e d l a g a l , da n a j bi 
Svobode razš ir i le svojo de javnos t tudi 
na p o d r o č j e ku l turne z a b a v e in raz
vedr i la de lavcev . 

S r e d a , 2'5. s eptembra 
N A P O V R A T K U s po tovanja po C r n i 

gor i j e predsednik Tito pr i spe l v znano 
letovišče Part i zanske vode na Z l a t i b o r u . 
Nastani l se j e v vil i , k j e r j e bil 
1941. leta sedež v r h o v n e g a štaba 
N O V in P O J . O b i s k a l j e tudi grobnico , 
v kater i počiva 150 part izanskih r a n j e n 
cev, ki so j ih Nemci 50. n o v e m b r a 1941. 
leta ustrel i l i . V tem k r a j u j e okoli 
500 p ion ir jev , ki so na pohodu v spo
min 18-lrtiT<ee p r v e o*v<Âoditve Už ica . 
p r i p r a v i l o za tovariša Tita pr isrčen 
s p r e j e m . 



Nova politika S t a n o v a n j s k e 

i z g r a d n j e 

v četrtek je zasedal okrajni Svet 
za stanovanjske in komunalne zade
ve. Obravnavali so predlog za šte
vilne ukrepe za racionalizacijo grad
beništva in stanovanjsko izgradnjo. 
Pri tem so poudarili, da je ena iz
med glavnih nalog organizacija sta
novanjskih zadrug, ki so dobile z 
novo stanovanjsko zakonodajo ne
primerno pomembnejše naloge. 

Načela in osnovne smernice v 
zvezi s temi problemi je analiziral 
predsednik celjske občine Franc Ru
pret. Vsa problematika nadaljnje 
organizacije gradbeništva in stano
vanjske izgradnje se naslanja na 
bistvene principe finansiranja gra
denj, zlasti stanovanjske izgradnje. 

Iz povišane najemnine bodo do
bili hišni sveti znatnejša sredstva, 
razširjena bo pa tudi vloga občin
skih skladov za stanovanjsko iz
gradnjo. 

Kot važno novost uvaja predlog 
obvezno razdeljevanje stanovanj
skega sklada z natečaji. Ti se bodo 
razpisovali vsako leto. Istočasno pa 
je velik poudarek na mnogih obli
kah gradnje lastnega stanovanja s 
predplačili — predvsem za etažno 
lastnino, in tudi predplačili za na
kup stanovanjske pravice. 

Po temeljiti analizi obširnega 
predloga, o katerem bomo podrob
neje poročali v naslednji številki, je 
svet predlagal ustanovitev občinskih 
stanovanjskih zadrug, ki bi ustreza
le novim predpisom. Zadruge se bo
do združile v poslovno združenje 
za gradbeništvo, ki ga bodo v krat
kem ustanovili v celjskem okraju. 

Vzporedno z gradnjo mostu čez Voglajno pri železniškem podvozu gra
dijo v Celju tudi most čez Ložnico pri Joštovem mlinu. JMosi gradi 
Vodna skupnost za porečje Savinje Dolg bo 24 metrov, širok 4 metre, 
železobetonska konstrukcija pa bo tehtala okoli 1 0 0 ton. Značilno je, da 
je Vodna skupnost most gradila zelo hitro in poceni. Ce bo vreme še 
naprej ugodno, računajo, da bodo most lahko odprli za promet že čez 
tri tedne. JVlost bo veljal 4 milijone din. 

Pet m i l i j o n o v ton i n p r e d e l a v a d o m a 
p e r s p e k t i v a v e l e n j s k e g a r u d n i k a l i g n i t a 

Dosedanji gospodarstvi razvoj 
ustvarja podlago za še hitrejši in 
solidnejši razvoj v prihodnostL 
Posebno za razvoj Šaleške doline 
se kažejo velike perspektive. Gre 
namreč za nadaljnji razvoj rud
nika in ostale industrije, ki se 
dajo racionalnejše razvijati iz 

lignita. Potrebe po premogu in 
energiji naraščajo z vsakim 
dnem. Perspektivni plan razvoja 
rudnika na pet milijonov ton 
letno zahteva novo orientacijo za 
izkoriščanje lignita in njegove 
kvalitete. Transport petih mili
jonov ton po železnici na še večje 

daljave, kakor se danes prevaža, 
celo do 500 km, je neekonomičen 
in nerentabilen, ker vsebuje lig
nit 63% vode in pepela. Zato je 
perspektiva, da se uporabi lignit 
kar doma, na mestu proizvodnje 
in sicer za elektrifikacijo, za pro
izvodnjo polkoksa, ki ga potre
buje metalurgija in za kemične 
proizvode, ter nazadnje pepel za 
gradbene elemente, kar se že 
danes v Šoštanju dela. Na ta na
čin se bo razvila nova industrija, 
ki bo prinašala nova sredstva za 
dviganje življenjskega standarda. 
Za transport lignita se ne bo več 
uporabljala železnica, katero 
manj vredni proizvodi z veliko 
prostornino zelo obremenjujejo, 
temveč se bo transportirala nje
gova energija po električni žici, 
po cevovodih in drugi embalaži 

K tako veličastnemu razvoju, 
ki se predvideva za Šaleško do
lino, posebno pa za rudnik, bo 
treba vložiti veliko naporov in 
dela. Toda, vi rudarji, ste dose-
daj pokazali, da se nobenih na
porov ne bojite in, da ste tudi 
kos vsem tehničnim zahtevam, ki 
se pri takem delu postavljajo. 

(Iz govora tov. Franca Leskoška 
na nedeljskem zborovanju v Ve 
lenju.) 

Kje in kaj bomo gradili? 
Venomer poudarjamo, da je 

načrtnost edina, ki more pravilno 
usmeriti naše gospodarstvo. Ena
ko velja za izgradnjo stanovanj. 
Dokler ne bo odobren okviren 
urbanističen načrt za gradnje in 
preureditev mesta Celja, toliko 
časa bo obstajala nevarnost, da 
ne bomo nikoli pravilno in k o 
ristno reševali naše izgradnje. K 
tej načelni ugotovi tvi nekaj misli: 

Prebivals tvo v Celju je vedno 
številnejše. Gradimo stanovanja, 
a razvoja kljub vsem naporom 
ne dohitevamo. Toda s stanova
njem samim je dobil prebivalec 

šele polovico! Stanovanju so po
trebni priključki: vodovod, elek
trika, telefon, k temu spadajo še 
servisi in gospodinjstva, uisluž-
nostni obrati, garaže, otroška 
igrišča, dijaška zavetišča, šole, 
trgovine za osnovno preskrbo in 
podobno. Dokler ne bomo gra
dili s stanovanji hkrati tudi vse, 
kar smo našteli, ne bomo rešili 
stanovanjskega — ali bolje druž
benega vprašanja. 

Kaj bi morali storiti? 

V prvi vrsti moramo imeti ur
banističen načrt, ki bo določil 
stanovanjske predele, parke in na 
sploh zelene predele mesta, do
ločil okoliše za razvoj industrije, 
predvidel smeri za razvoj pro
meta in komunalnih naprav. 
Okvirni urbanističen načrt naj 
bi določal samo okvirne lokacije. 
T e pa se potem dopolnjujejo po 
novih potrebah. Vsak predel m.o-
remo po okvirnem načrtu p o 
drobno pripraviti in v določenem 
krajšem času dokončno urediti. 
Na ta način se bo širilo mesto 
načrtno, a v okoliših ne bodo 
ostale » luknje« . Vsak predel bo 
dobil ustrezno obl iko in vsebino. 

Ce bomo širili Celje tako, po
tem bomo mogli opraviti komu
nalna dela v naprej in mesto bo 
dobivalo že z izgradnjo objektov 
takojšnjo in popolno uporab
nost. Tudi poti, kanalizacij, v o 
dovodov ali drugih napeljav ne 
bo treba spreminjati, ničesar po
dirati — sredstva ne bomo metali ; 
v prazno! i 

Takšno časovno in kompleksno 
določeno gradnjo moremo izva
jati samo pri izgradnji stanovanj. 
Za vse javne in poslovne lokale 
bi morali poiskati lokacijo že v 
naprej. 

Ce bomo po teh načrtih vztraj
no zasledovali skupne interese, 
bomo lahko v krajšem času re
šili stanovanjsko in družbeno-
družabna vprašanja mesta Celja. 
Nič več ne bo prišlo do neustrez
nih rešitev in generalnih napak, 
kakršno kaže zgraditev Otoka. 
Ce pa ne bomo delali po celot
nem in enovitem načrtu, bomo 
še kar naprej v zagati, v slepi 
ulici, ki sploh ne bo ulica! 

P r e d t e d n o m p o ž a r n e 

v a r n o s t i 
Gasilci že nekaj let prireja

jo požarno-varnostni teden. Le
tos bodo temu tednu posvečeni 
dnevi od 27. septembra do 4. 
oktobra. Za ta teden priprav
ljajo gasilci celo vrsto akcij, ki 
naj opozore prebivalstvo na ne
varnosti in škodo, ki jo lahko 
povzroči požar posamezniku in 
družbi. Glavni poudarek tega 
tedna bo torej na vzgoji. 

Statistični podatki povedo, 
da je požarov vsako leto manj, 
toda, na žalost se stalno veča 
škoda, ki jo zapuščajo. 

Gasilski organizaciji je že v 
precejšnji meri uspelo z dobro 
preventivno službo, z vzgojo 
vseh državljanov, posebno mla
dine in otrok, da se je število 
drobnih požarov zmanjšalo. 
Vendar bo še nadalje naloga in 
skrb gasilcev in drugih pristoj
nih činiteljev, da še bolj pove
čajo skrb nad industrijskimi 
obrati, raznimi delavnicami 
trgovskimi lokali in skladišči 

z nakopičenimi zalogami blaga. 
Prav bi bilo, če bi uvedli stalno 
preventivno varnostno službo. , 

n 
V tednu požarne varnosti bo- • 

do gasilci s pomočjo učiteljev j 
organizirali v osnovnih in in- j 
dustrijskih šolah pisanje nalog j 
z gasilsko tematiko. Najboljše . 
naloge bodo nagrajene. V tem ' 
tednu si bo šolska mladina ' 
ogledala vzorno urejene gasil- ' 
ske domove, razstave orodja ] 
itd. Tudi ogled taktičnih vaj, . 
ki jih bodo gasilci izvajali, bo { 
vzgojno in poučno vplival na 
mladino. Po vseh večjih nase
ljih bodo gasilci organizirali 
predavanja in jih dopolnili s 
predvajanjem filmov, ki prika
zujejo vzroke požarov, škodo in 
druge posledice. Tudi razstave 
bodo opozarjale na posledice in 
nevarnosti po požarih. 

Posvetimo v tednu požarne 
varnosti samo majhen del svo
jega časa mislim na škodo, ki 
nam jo vsako leto povzročajo 
požari. U krenimo vsak na svo
jem delovnem mestu, da bo var
nost pred požari zajamčena. S 
tem bomo koristili sebi, družbi 
pa obvarovali materialne do
brine. Istočasno pa se bomo od
dolžili gasilcem za njihov trud 
in delo, ki ga dnevno vlagajo 
za odstranjevanje nevarnosti 
požarov. J. C. 

Obrt Z6# t o d a n e z a v s a k o c e n o 

OBRTI s o V ZADNJEM ČASU V Ž A L S K I OBČINI ZACE
LI POSVEČATI POSEBNO POZORNOST. N O V A KOJMISIJA 
ZA OBRT JE POPOLNOJVIA O P R A V I Č I L A SVOJ OBSTOJ. 
NJENE PREDLOGE JE O B R A V N A V A L TUDI SVET ZA INDU
STRIJO IN OBRT. P R I P R A V L J E N A A N A L I Z A STANJA IN 
RAZVOJ OBRTI V ZADNJIH 4 LETIH P O M E N I OSNOVO ZA 
TEMELJITO R A Z P R A V O IN TUDI USTREZNE ZAKLJUČKE. 

Doslej so vprašanje družbenega 
sektorja obrti v žalski občini reše
vali sorazmerno površno. Veljalo je 
splošno načelo — čim nižje pavšal
ne obdavčitve in čim več ugodnih 
investicijskih posojil. Razen nekaj 
izjem, so ti ukrepi ostali brez zaže
lenega uspeha. Nasprotno, še slabše 
je šlo ponekod. Nekateri obrati od
nosno kolektivi so gledali le na sebe 
in čim večje plače. Posledice seveda 
niso izostale: kljub nizkim pavšal
nim obveznostim, podjetja niso 
ustvarila skladov. V številnih prime
rih so zabeležili izgube, pojavile pa 
so se tudi težave pri plačilu anuitet. 
Primer, da obrtni obrat po enolet
nem gospodarjenju v novih pogojih 
ni mogel prigospodariti 28.000 din 
garancijskega pologa in da je po
slal dokaj kratek in preprost za
htevek občini, naj še tega plača, je 
vsekakor obsodbe vredno. Obrt bo 
tudi sicer v žalski občini deležna 
vse možne pomoči in podpore, le da 
bodo ukrepi smotrni. Tudi obrt mora 
prispevati družbi svoj delež. 

V čem je vzrok? Prva ugotovitev 
je ta, da večina obratov domala ne 
zna izračunati cene za režijsko uro. 
Finančne posledice so lahko — in so 
v nekaterih primerih tudi dejansko 
— prav porazne. Zato je sklep sveta 
za industrijo in obrt, da je treba 
temu vprašanju posvetiti vso pozor

nost, pripraviti kratek seminar za 
upravnike in obrtne knjigovodje ter 
jih naučiti te obrtne abecede. 

Očitno je tudi, da dva uslužbenca 
finančne inšpekcije dokaj obsežnega 
področja žalske občine ne zmoreta 
Zato skušajo skupno z okrajno 
obrtno zbornico najti drugo rešitev. 

Tako bo v bodoče podružnica Ko
munalne banke lahko obrtnim obra
tom izplačevala osebne dohodke pre
ko tarifnih postavk le z odobritvijo 
oddelka za gospodarstvo. Prepriča
ni so, da se bodo po tem ukrepu kaj 
naglo začeli večati skladi obrtnih 
obratov. 

Ti ukrepi bodo imeli še eno posle
dico, in sicer, da se ne bo več po
novil prim.er preboldskega Remonta, 
ki se je v nasprotju z veljavnimi 
D r e d p i s i začel udejstvovati kot grad
beno podjetje. »Konkurenčnost« pri 
majhnih družbenili obveznostih res 
ni veliko dejanje. Zato je svet za in
dustrijo in obrt sklenil, da ta obrat 
deluje po načelu, za kar je bil usta
novljen. To je gospodarsko več kot 
nujno. Remontni obrat se namreč 
bavi z novogradnjami. Za popravi
la, manjše rekonstrukcije, popravilo 
greznic ali zgraditev smetiščnih 
jam pa »nimajo časa«. Da s tem po
vzročajo nepotrebno škodo, ni tre
ba posebej omenjati. 

Temeljito zastavljeno delo torej 
naj ne bi ostalo brez pričakovanih 
rezultatov. Razvoju obrti je posve
čena vsa potrebna pozornost, le da 
ne več za vsako ceno! 

K A M GRE U S L U 2 N 0 S T N A OBRT? 
Po ugotovitvah občinskega ljud

skega odbora v Celju je stanje 
uslužnostne obrti na občinskeni ob
močju nezadovoljivo. Pa še nekaj 
— obrati, ki so bili ustanovljeni kot 
izključno uslužnostni, počasi preha
jajo na področje proizvodne obrti. 
To pa ne gre! 

CELJE 

POL M I L I J O N A MESEČNO ZA 
ŠTIPENDIJE IN PODPORE 

Občinski ljudski odbor v Celju šti
pendira na srednjih in visokih šolah 
42 dijakov in študentov. Vsi ti pre
jemajo mesečno 223.800 dinarjev 
štipendij. Razen tega prejema za
časno podporo 61 dijakov in študen
tov v skupnem mesečnem znesku 
dve sto tisoč dinarjev. 

K A N A L I Z A C I J A S K A L N E KLE
TI . Po sklepu sveta za gradnje in 
kom.unálne zadeve Občinskega ljud
skega odbora v Celju bodo te dni 
začeli z deli pri kanalizaciji Skalne 
kleti, 

NA OTOKU bodo bržčas še letos 
položili kable za telefon in javno 
razsvetljavo. 

Paviljonski sistem trgovin 
Pretekli teden so imeli trgovci po

membni posvetovanji v Šoštanju in 
Žalcu. Obravnavali so pereče proble
me trgovine s teh območij. V Žalcu 
so bili mnenja, da je glede smotrne
ga urejevanja trgovskega omrežja 
umestno združiti manjše posloval
nice v večja podjetja. Sodijo, da bi 
za žalsko oličino zadostovalo pet 
trgovskih podjetij, in sicer eno za 
območje Žalca, potem Polzele, Vran
skega, Šempetra in Prebolda. 

PREDNOST — Z D R U Ž E N A 
SREDSTVA 

Prednosti, ki narekujejo tako re
organizacijo trgovskega om.režja v 
žalski občini, izhajajo predvsem iz 
dejstva, da ob pičlih investicijskih 
sredstvih in lastnih skladih večja 
združena podjetja dosti laže izpo
polnjujejo svoje poslovalnice. Doslej 
je v žalski občini bilo 38 trgovskih 
poslovalnic. Te bi tudi ostale s tem, 
da bi združena podjetja lahko tudi 
uresničila zamisel o specializaciji 
trgovine. 

» Z I V I L S K I « P A V I L J O N V ŽALCU 

Tudi v Žalcu ugotavljajo, da je 
posebno trgovina z živili nezadost
no razvita. Zato so na konferenci 
predlagali, da bi v Žalcu zgradili 
poseben trgovski paviljon, v kate
rem bi bile na kupu vse trgovine, 
ki posredujejo potrošnikom živila. 
Istočasno so bili mnenja, da bi trgo
vino s sadjem in zelenjavo prevzelo 
celjsko podjetje »Agropromet« in da 
bi le-to ustanovilo poslovalnico tudi 
v Preboldu, kjer je za tako trgovino 
velika potreba in so na razpolago 
tudi potrebni prostori. 

» Z E L E Z N I N A R « V ŠOŠTANJU? 

V Šoštanju so poudarili potrebo 
po ustanovitvi trgovine z železnino 
Najboljša rešitev, tako sodijo, je v 
tem, da sedanjo trgovino kmetijske 
zadruge, ki mora opustiti trgovsko 
dejavnost, prevzame celjsko podjetje 
»Zelezninar«. Pri tem ostane vpra
šanje, kje bi kmetijska zadruga do
bila prostore za skladišče reproduk
cijskega materiala. Istočasno so 
opozorili, da lep lokal pri poslopju 
ljudskega odbora uporabljajo za pi
sarno. 

S P E C I A L I Z I R A N E T R G O V I N E . 
A L I NE? 

Na konferenci v. Šoštanju so se 
dotaknili tudi prodajalne z elektro 

in radio materialom. Vsekakor bo to 
trgovino treba preurediti. Predlaga
jo, da bi jo pripojili »Elektromer-
katorju« iz Celja, ki b: usposobil tu
di servisno delavnico. V prodajalni 
bi tako lahko imeli večjo izbiro ra-
dioaparatov. Domenili so se tudi, 
da bo okrajna trgovinska zbornica 
pomagala izdelati načrt za organi
zacijo trgovinskega omrežja v Šo
štanju. Pri tem morajo rešiti pred
vsem osnovno vprašanje — specia
lizirane ali nespecializirane trgovi
ne. Razprava je opozorila, da bi, če 
ustanovijo specializirane trgovine, 
deloma zanemarili konkurenčnost in 
nasprotno, če upoštevajo konku
renčnost, zmanjšali asortiment. V 
trgovinski zbornici sodijo, da bo tre
ba poiskati neko srednjo rešitev. 

Razprave v Žalcu in v V^elenju so 
hkrati pokazale, da je v trgovini še 

mnogo problemov, ki jih bo treba 
razmeroma hitro rešiti. Razumljivo 
je, ker so le-ti vezani predvsem na 
investicije, da bodo občine morale 
trgovini v naslednjem obdobju učin
kovito pomagati. 

VELENJE 
Prebivalci Velenja se pritožujejo 

da so trgovine nezadostno založene 
s kmetijskimi proizvodi. Zlasti ve
liko pritožb je na račun ,\gropro-
meta, češ da velenjski trg nezadost
no oskrbuje, da Velenjčanom posre
duje slabše in dražje blago. Tako se 
Velenje, kljub večji oddaljenosti, ve
liko oskrbuje iz Ljubljane. Trdijo 
da je osnovni vzrok v tem, ker 
Agropromet temu območju, ki se 
razvija v močno potrošno središče, 
posveča premajhno pozornost. 

s e 

e n k i a t 

„ K A M B R U S " 
2e dolga leta izdelujejo v raz

tresenih deloviščih okoli Dobovca 
pri Rogatcu »kamenar j i « — pre-
potrebne bruse in druge izdelke 
iz kamna. P o osvoboditvi je tudi 
to podjetje izpolnjevalo važne na
loge, saj j e marsikatero podjetje 
nujno potrebovalo njihove brus
ne kamne. Podjet je j e bilo po
trebno in še danes z majhnim 
številom delavcev izpolnjuje v r 
zel naše proizvodnje. 

Podjetje j e bi lo potrebno, in 
vendar menda res daleč naokrog 
ni bilo podjetja, kateremu bi bui 
posvetili tako malo skrbi, kakor 
le-temu. Delovni pogoji, že tako 
svoj čas izredno slabi, so se iz 

leta v leto slabšali. Delavci niso 
imeli niti najosnovnejših pripo
močkov — ves čas tudi v z im
skem času delajo v izredno pri
mitivnih dotrajanih »lesenjačah«. 
Ogrevanje in zaščita je ob slabih 
pogojih seveda minimalna. Orod
je je ročno — najbolj enostavno, 
kar si ga lahko zamislimo, ravno 
tako njihovi sedeži. Nj ihove te
žave in delo lahko razume in o 
njih sodi samo tisti, ki j e te ljudi 
obiskal in videl kako delajo. 
Marsikdo j e že prišel v te kraje. 
Bi lo j e tudi mnogo sestankov in 
pogovorov. » P a d l e « so mnoge l e -
ipe obljube — ostalo pa j e pri sta
rem in še slabše je. Tudi uprava 

podjetja je menda zaradi tega, 
da bi to stanje ne gledala, ušla 
iz Dobovca v Rogatec. 

Spričo tega in narave dela — 
obdelovanje kamna je nanu-eč 
za zdravje zelo škodljivo zaradi 
kremenčevega prahu, ki povzroča 
silikozo — je tudi zdravstveno 
stanje zaposlenih delavcev iz leta 
v leto slabše. Upokojeni ali pred 
upokojitvijo so razen starejših 
tudi mlajši delavci, ki bi ob bo l j 
ših delovnih pogojih lahko še 
dolga leta uspešno delali. 

Sedaj se podjetje počasi — ven
dar ne brez posledic — bliža svo
jemu koncu. Naročil ni več v e 
liko. Drugje so pričeli izdelovati 
umetne bruse. »Počas i« bo zato 
treba rešiti vprašanje zaposlitve 
preostalih delavcev. 

Razen »Kambrusa« ni potrebnih 
podjetij v našem okraju, vendar 

ne bi škodovalo, če bi ravno za t^ 

malo bolj s K r o e l i in pravocasii 
rešili težave, ki labko imajo tež
ke posledice. 

Kakršen koli je bil ali j e še 
rogaški »kamenjar« — potrebno 
mu j e priznati, da j e pod težkimi 
pogoji izpolnjeval svojo dolžnost 
in da mu j e za to potrebno dati 
priznanje. Ta primer pa je opo
zorilo, da j e treba probleme pra
vočasno videti in j ih vsaj v g ro 
bem sproti reševati. 

F. K . 

Posnetka nazorno prikazujeta, v ka
kih pogojih delajo »kamnarji« v 
»Kambrusu«. Delavci obdelujejo ka
menje kar na prostem, z najprepro
stejšimi pripomočki. Za primer dež
ja pa imajo postavljene barake, ki 
končno predstavljajo »tovarno na
ravnih brusov«. Zanimivo je, da tu
di kamen, ki je pripraven za obliko
vanje, iščejo enako primitivno — 
po posluhu. Ce jih posluh prevari, 
je ves trud zaman in izkopana jama 
brez pomena. Kopljejo pač novo, 
dokler kamna ne najdejo. 

CELJSKI T E D N I K 
V V S A K O H I Š O ! 



P o u k n a c e l j s k i h 
o s n o v n i h š o l a h b o i z m e n i č e n 

Po živahni debati na seji Sveta za šolstvo, ki so se je poleg 
devetih članov sveta udeležili še dr. VEBER, kot zdravnik spe
cialist za šolsko higieno, vsi ravnatelji celjskih osnovnih šol, 
predsednica Sveta za varstvo otroka in družine tovarišica SLAVA 
SKRABEC ter oba celjska šolska inšpektorja, so udeleženci skle
nili, da bo pouk na vseh treh osnovnih šolah v Celju izmeničen 
na tedenski termin. 

Svet je na svoji seji kot prvo toč
ko obravnaval ureditev pouka na 
osemletkah, pri čemer je pretresel 
vse predlagane možnosti in želje 
prizadetih in jih skušal upoštevati 
tudi pri svoji končni odločitvi s tem, 
da je glede ureditve pouka izbral 
pač najmanjše zlo. Takoj ob začet
ku seje je predsednik Sveta za šol
stvo, tovariš Pogačnik prebral iz
javo navzočega zdravnika dr. Vebra, 
kjer poudarja škodljivost popoldan
skega pouka, saj je zmožnost doje
manja, zlasti v zgodnjih popoldan
skih urah najmanjša, poleg tega pa 
je škodljivo za njihov mentalni raz
voj , če so ob dopoldnevih, ko so 
starši zaposleni, prepuščeni sami se
bi. Dr. Veber, kot strokovnjak za 
šolsko higieno, je pač, kot tudi vsi 
navzoči, pristaš dopoldanskega po
uka, ker pa je uvedba tega nemo
goča, priporoča pravično delitev iz
meničnega pouka med vse otroke. 
Obenem še poudarja, da je najpri-
poročljiveje poak, če že mora biti 
izmeničen, menjati vsaj šele na dva 
meseca. 

Spričo številnih dopisov, ki sta 
jih te dni sprejela Svet za šolstvo 
in Prosvetni odsek občinskega ljud
skega odbora, ne bomo navajali 
vseh. Iz vseh je očitna želja staršev, 
da bi otroci hodili v šolo dopoldne. 
To je pa zaenkrat nerešljiv problem. 

Inšpektor za šolstvo je opozoril na 
uspehe v dopoldanskih razredih, kjer 
so bili otroci zaposlenih roditeljev-

intelektualcev in je bilo prav pogo
sto, da je bilo v takem oddelku tudi 
po dvajset odličnjakov in več. Na
sprotno pa je bil uspeh v popoldan
skih razredih porazen, saj so bili v 
večini oddelkov le po trije odlični 
učenci. — Poleg tega velja zakon 
o šolstvu za vse šoloobvezne otroke 
in bi bil stalni dopoldanski ali po
poldanski pouk za popoldansko iz
meno krivičen. 

Predsednika Sveta za varstvo otro
ka in družine tov. Slava Skrabec se 
je dotaknila vprašanja zadrževanja 
otrok zaposlenih roditeljev v pro
stem času in ponovno poudarila po
trebo po ustanovitvi zavetišča za 
učence v samem središču mesta. Ob 
tem naj povemo še, da je trenutno 
v domu Tončke Cečeve prostih še 
skoraj sto mest. Prav ta problem 
zadrževanja otrok med prostim ča
som bo mnogo laže rešljiv, če bodo 
v okviru stanovanjskih skupnosti 
ustanovljene tudi tako imenovane 
družinske ustanove. Tu bi vzgojite
lji ali pa nezaposleni starši, pa tudi 
upokojenci mogli prostovoljno pre
vzeti nadzorstvo nad otroci, ki bi v 
tem času z njihovo pomočjo že kon
čali šolsko delo. 

Vsi trije ravnatelji celjskih osnov
nih šol so podali tudi poročilo o šte
vilu otrok, ki so sedaj v dopoldan
ski oziroma popoldanski izmeni. Na 
osnovi zbranih podatkov pa je imel 
svet vsaj to zadoščenje, da je do
bra polovica anketirancev v sili pri

stala na izmeničen pouk. Svet je 
to vprašanje reševal nadvse priza
devno in je na seji tudi sklenil za
staviti vse sile, da doseže izgradi
tev novih šol, ker le na ta način bo 
možno rešiti sedanjo stisko. 

J o ž e H o r v a t razstavlja v Ljubl jani 
Večkrat smo že poročali o svoje

vrstnem, skoraj edinstvenem slikar
skem pojavu Jožeta Horvata iz Na-
zarja. Zato zdaj že skoraj ni več po
trebno, da bi ga znova predstav
ljali. Vendar se je od prvega nasto
pa v Celju (prejšnjo zimo, ko je 
razstavljal na prostem v Vodnikovi 
ulici, potem v lekarni in nazadnje v 

foyru gledališča) življenjepisno ^in 
umetniško močno razvil. V tem ča
su je prodrl prvič tudi v tujino — 
za začetek sicer še skromno, samo 
v Zahodno Nemčijo (Karlsruhe in 
Reutlingen), vendar s samostojnimi 
razstavami v dveh ne majhnih nem
ških mestih s staro slikarsko tradi
cijo, z obiljem pohvalnih in celo na
vdušenih nemških kritik, s samo
stojno oddajo v nemški televiziji — 
vrh tega tudi z marsikaterimi novi
mi tehničnimi pridobitvami iz nem
ških grafičnih delavnic, zlasti pri 
prijatelju Hapu Grieshaberju, ene
mu najboljših sodobnih nemških le-
sorezcev (letošnji nagrajenec ljub
ljanskega biennala) — in zdaj 
razstavlja tudi v slovenski prestol
nici. Dvoranica nebotičnika je ko
maj sprejela vase tri obširne kolek
cije novih Horvatovih slik, saj jih 
je več ko trideset precejšnjega for
mata. 

Od tistega neugnanega, neizčišče-
nega divjanja prvih celjskih nasto
pov do danes je prehodil Horvat 
dolgo pot — vsebinsko in formalno. 
Kdor te poti ni po korakih zasledo
val, bi komaj mogel verjeti, da so ; 
zdaj razstavljena dela plod iste ro- \ 
ke kot tista zanesenjaška, neurejena.! 
platna vročega abstraktnega kolo- • 
rizma prve razstave v foyeru SLG. 
Cisti barvni abstrakciji (natančneje 
»tahizmu«, kot pravi tej smeri umet
nostna teorija) se je Horvat skoraj 
povsem odrekel in zdaj razstavlja 
predvsem tri vrste slik: 1. dokaj 
enotno zasnovane surrealistične ris
be fantastičnih, sanjskih spak (og
l je) , 2. batike (voščene barve z j 

vpraskano belo risbo) širokopotez-
no razgrnjenih simboličnih prividov 
m mestnih razgledov (n. pr. Ljub
ljana, Koper, Velenje, Pula, Vrata 
miru, Babilonski stolp) in 3. impre
sionistične pokrajine, portrete pa ce
lo tihožitje, večidel tudi z voščenimi 

barvami. Najboljše dosežke je do
slej ustvaril s skrbno izrisanimi, 
barvno bogatimi in včasih disonant-
nimi, a živahnimi batikami druge 
skupine. Najintimnejša — četudi če
sto težko razumljiva — osebna iz
poved pa se skriva v fantastičnih 
risbah prve. Nekaj reproduciranih 
del iz tretje omenjene skupine bomo 
kmalu lahko videli v kolekciji za
ložbe »Borec«. G. 

A N G E L A S A D A R J E V A 

O D H A J A I Z C E L J A 
T i h o in skromno k a k o r j e b i la v se l e j , 

j e odšla z novim šolskim letom iz C e l j a 
znana do lgo le tna prosvetna in j a v n a 
ku l turna d e l a v k a , — A n g e l c a S a d a r j e v a . 

Uči te l j i šče j e ob i skova la v Trs tu in 
po maturi pr iš la s starši v C e l j e . T a 
k o j se j e v k l j u č i l a v t edanj i pevsk i 
z b o r . K a j k m a l u j e režiser M i l a n Skr -
binšek, ki j e potrebova l pevce pr i neki 
igr i opazil , izreden igralski talent A n 
gelce , ki j e t eda j b i la učitelj ica na stari 
šoli v R a z l a g o v i ulici . 

Pozva l j o j e na j o b i s k u j e enoletno 
d r a m a t s k o šolo. T a k o se j e začela n j e n a 
igra l ska pot, ki j e od tega časa šla ne
nehno navzgor . T o p l o se spominja pr
vih so igralcev . R a d a Ze lezn ika , V e k o -
s lava Janka, A d o l f a P te i f er ja , F e d o r j a 
G r a d i š n i k a in d r u g i h . N j e n o udejs tvo-
v a n j e j e začasno ustavil okupator . T a 
k o j ob v d o r u N e m c e v j e i zgubi la moža, 
ki j e b i l k r e p k a u p o r a vsa leta kul tur
nemu ž i v l j e n j u v C e l j u . 

S sinom j e b i la i zgnana in se p r e b i l a po 
ve l ikem trudu v L j u b l j a n o , k j e r j e b i l a 
več k a k o r d v e leti brezpose lna . K o pa 
j o j e pozva l I X . korpus , j e hodi la po 
hišah in s k r i v a j uči la otroke s loven
s k e g a j e z i k a . T o težko pos lanstvo j e 
vestno in z vso l j u b e z n i j o i zvrševa la 
vse do osvoboditve . O b osvoboditvi se 
j e t a k o j vrn i la v C e l j e . Z vso dušo in 
še z več jo zavest jo se j e znova po

sveti la poleg učite l jske s lužbe , ku l tur
nemu d e l u . Po dolg ih letih so j o C e l j a n i 
znova pozdravi l i v vlogi » B A R B A R E « v 
» C E L J S K I H G R O F I H « . Z a tem ni b i lo 
skoro preds tave , v kater i ne bi nasto
p a l a . K o se j e ce l j sko amatersko g le 
dal išče p r i p r a v l j a l o za pokl icno g leda
lišče, j e na avdic i j i z ve l ik im uspehom 
nastopi la tudi A n g e l c a . T o d a občutno 
p o m a n j k a n j e učite l jstva j i j e onemogo
čilo popolno posvetitev o d r u . 

O s t a l a pa j e d a l j e zvesta amaterske
mu u d e j s t v o v a n j u . S v o j o 30 o b l e t 
n i c o na odrskih d e s k a h j e p r a z n o v a l a 
kot M A R T I N A Š K A v M l i n a r j e v e m Ja
nezu, ki j e b i la otvori tvena preds tava 
L j u d s k e g a odra , nasled-^ika b ivšega ama
terskega g ledal i šča . Z v logo matere 
» D U J K E « v » U M I K U « pa se j e pos lovi la 
tudi od D e l a v s k e g a odra in C e l j a . 

v vsem tem času j e r ež i ra la nešteto 
mladinskih iger , sode lova la pr i raznih 
p r o s l a v a h , vodi la v šoli p ionirski d r a m 
ski k r o ž e k , b i la do lgo le tna odborn ica 
L j u d s k e prosvete in z a d n j i čas predsed
nica d r a m s k e komis i je p r i O b č i n s k e m 
svetu S V O B O D . Z a n jeno neumorno 
delo j e p r e j e l a mnogo na jraz l i čne j š ih 
p r i z n a n j , d ip lom in p o h v a l . 

Zato' se j i o b odhodu z a h v a l j u j e j o za 
n jeno požr tvova lno in p lodno ku l turno 
delo ter j i žele še mn.ogo uspehov — 
n j e n i dolgoletni sodelavci ! M . Z . 

ŠmaFshc šole V n o v e m 

š o l s k e m l e t u 

Pouk se je pričel tudi na šmarskih 
šolah, toda v zelo težkih pogojih, 
ki jih ne moremo primerjati že vrsto 
let nazaj. Najbolj je pereče vpra
šanje učiteljskega kadra. Oddelkov 
je več, učiteljev manj. Na področju 
občine je bilo lani 6 popolnih osnov
nih šol in 20 nepopolnih, šolsko leto 
je zaključilo 4792 učencev v 160 od
delkih pod vodstvom 153 učiteljev. 
Letos pa je 7 popolnih osnovnih šol, 
ker se je povečala osnovna šola v 
Rogatcu, in 19 nepopolnih osnovnih 
šol. V popolnih osnovnih šolah je 
vpisanih 1098 dečkov in 1277 deklic, 
torej skupno 2375 otrok v 76 oddel
kih, v nepopolnih oddelkih pa je vpi
sanih 1194 dečkov in 1204 deklice, 
kar je 2398 otrok. Iz tega je raz
vidno, da skoraj polna polovica 
otrok na Smarskem obiskuje popol
no osnovno šolo, vendar pa je dru
ga polovica v marsičem prikrajšana 
za normalno šolanje, ker se v nepo
polnih osnovnih šolah ne poučuje 
tuj jezik in se vrši pouk v večini 
primerih kombinirano, več razredov 
v enem oddelku, kar pa ne more biti 
enakovredno normalnim prilikam v 
enem razredu. 

V popolnih šolah poučuje 73 pro

svetnih delavcev, v nepopolnih pa 
77 učiteljev. To kaže, da je v teh 19 
šolah pouk v težavnih prilikah. Po
sebno pereče je na Vinskem vrhu, v 
gledano, bi bilo učiteljstva kar do-
gledano, bi bilo učiteljtstva kar do
volj, če upoštevamo, da je povprečje 
31 otrok na učitelja. Toda številčno 
razmerje po razredih na podeželskih 
šolah je tako, da se to ne more upo
števati. V nižjih razredih so učenci 
še primerno številni, v višjih pa se 
dogaja kot n. pr. v Virštanju, da 
šteje V. razred 13 učencev, V I . 14 
učencev, V I I . 6 in V I I I . 8, kar je za 
en oddelek preveč, za dva pa pre
malo. Podobno se dogaja skoraj v 
vseh nepopolnih šolah. Z dogradi
tvijo dveh ali treh popolnih osnov
nih šol bi se vprašanje učiteljstva in 
poučevanja višjih razredov v občini 
občutno olajšalo. 

Ob tem bi morali takoj reševati 
tudi vprašanje učiteljskih stanovanj, 
ki so povsod nujno potrebna, poseb
no v Rogatcu in Rogaški Slatini. 
V Šmarju bodo dobro rešili stano
vanjsko stisko z blokom — dvanaj-
stercem, ki ga že pričenjajo graditi. 

-Ir. 

RUDARSKI MANIFEST 
Sodobna forma, sodoben ma

terial, sodobna barva v sodob
nem okolju — to je sinteza sti
la novega kipa, ki so ga v 
prazničnih dnevih Velenja po
stavili sredi lepo urejenega 
ljudskega parka. Njegov avtor 
— akademski kipar Ciril Cesar 
mu je dal ime »rudarski mani
fest«. Ce se ustavimo najprej 
pri formi, je treba povedati, da 
gre tu za nasprotje klasičnih 
centavrov, za manifestativne 
moderne centavre, v katerih sta 
se združila človek in stroj. Po
sebnost Cesarjeve skulpture se 
kaže tudi v negiranju stilne 
enotnosti pretekle dobe in zato 
v uveljavljanju prostislovne 
enotnosti sedanjega časa. Tu ni 
simetrij, niti lepo in oblo za
okroženih črt. Rudarski mani
fest pozna drzne poteze, ki pa, 
gledane z likovnega stališča 
pomenijo veliko, vse. 

Sodoben je tudi material — 
aluminij. Tako je rudarski ma
nifest; lahko bi ga imenovali 
tudi industrijski; prva tovrstna 
aluminijasta plastika pri nas. 
S sodobnim materialom, pa se 
je pojavila tudi sodobna barva. 

In končno — sodobno je še 
okolje — ljudski park, ki ne 
pozna simetrično postavljenih 
lepo zaokroženih gredic in ba
zenov, temveč prav tako na vi
dez raztresene poti, bazen ne
navadne oblike in podobno. 
Spričo tega je »rudarski mani
fest« samo logično dopolnilo 
celotnega okolja. 

Praznik v S l o v e n s k e m 

l j u d s k e m g l e d a l i š č u 

V soboto, 3. oktobra bo S lo 
vensko ljudsiko gledališče v Celju 
v svoji hišii proslavljalo spomin 
na dva pomembna dogodka liz 
kulturne zgodovine celjskega m e 
sta. Popoldne ob 17. uri bo v g l e 
dališkem foyeru odkritje doprs
nih kipov dvema zaslužnima g l e -
daUščnikoma starejše generacije 
(delo in poklon akad. kiparja 
Cirila Cesarja) — igralki Me t i , 
Baševi ter igralcu, režiserju in 
organizatorju Saši Pfeiferju, k i , 
sta s svojimi sodelavci pred osvo- ' 
bodi tvi jo polagala temelje današ
njemu poklicnemu gledališču v 
Celju. Istega dne ob 20. uri pa 
bo premiera Kre f t o v e komedije 
»Krajnski komedijanti« kot slav
nostna predstava v počastitev 
110-letnice p rve slovenske gleda
liške predstave v Celju. 

Današnja mlada generacija, ki 
uživa v polni mer i kulturne in 
politične pridobitve narodno
osvobodilne vojne, bi se morala 
ob tem gledališkem prazniku oz
reti nazaj v tiste čase, ko so se 
morali njeni predniki boriti na 
ž iv l jen je in smrt za najosnov
nejše politične in socialne pra
vice in za ravnopravnost s loven
skega jezika. 

Leta 1848 j e v takratni avstro-
ogrski monarhiji izbruhnila r e v o 
lucija. Med narodi avstrijskega 
cesarstva j e završalo — tudi mal i 
slovenski narod se j e začel za
vedat i svoj ih pravic. Y Celju so. 

takrat gospodovali nad Slovenci 
priseljeni nemški uradniki, t rgov
ci in obrtniki, ki so bili od v lade 
favorizirani na vseh področjih. — 
Slovenski ž ivel j j e bil man jv re 
den, naš jez ik ni imel v e l j a v e 
niti v uradih, niti v šoli, niti v 
zasebnem življenju. IRevolucija 
leta 1848 j e zbudila tudi celjske 
Slovence iz mrtvila. Eno izmed 
najodločnejših revolucionamo-
političnih dejanj tedanjih celjskih 
Slovencev j e bila prva slovenska 
gledališka predstava. Dne 16. sep- , 
tembra leta 1949 j e Janez Jeretin 
v takratnem mestnem gledališču 
uprizoril s svojo diletansko dru
žino Linhartovo »Županovo M i c 
k o « in s tem postal začetnik s lo 
venskega gledališkega živl jenja 

v Celju. 

Pred desetimi leti , dne 15. n o 
vembra 1939 smo spomin na 100-
letnico tega zgodovinskega d o 
godka proslavljali z uprizori tvi jo 
Kref tov ih »Krajnskih komedi jan
t o v « — letos proslavljamo z isto 
Kre f t ovo komedijo 110-letnico 
p rve slovenske gledališke pred
stave v Celju in obenem 10-let-
nioo, odkar j e postalo celjs'ko g l e 
dališče poklicna ustanova. F. G. 

JUHE, ZAPOJMO 
PO LJUBENSKO 

IZ LETOŠNJIH ZAPISKOV CELJSKE ETNOGRAFSKE SKUPINE 

Kadarkoli potujemo skozi Ljubno 
proti ozki dolini ob Savinji, nam od 
tega kraja ostane v spominu v glav
nem le bežni pogled na naselje, na 
stolpne vertikale treh sakralnih 
stavb, na staro Juvanovo hišo — 
edino ohranjeno arhitekturo profa
nega značaja v tem predelu iz za
četka 16. stoletja, pa še pogled na 
mogočno Raduho v ozadju. Takrat 
skoraj ne zaslutimo, da je na desni 
strani tega kraja dolina, ki se vije 
ob Ljubnici v daljavo več kot 11 ki
lometrov, da so tam čisto na koncu 
Rastke z gostilno, šolo in da se prav 
tam zopet odpreta dve novi dolini 
ob gorskih potokih. In nad vsemi te
mi dolinami so posejane med gozdo
vi osamljene kmetije, ki segajo celo 
do višine nad 1200 metrov. Tako je 
na Primožu, pod Planino in na Te-
ru, kjer so kmetije po ure in ure ho
da odmaknjene od Ljubnega in celo 
od soseda do soseda. To je svet, kjer 
je ponekod skoraj obstal čas, v ka
terega se še lahko zatečejo ljubitelji 
in raziskovalci stare arhitekture, 
starih pesmi, občajev in drugega. 
Zato tudi ni čudno, če se je ravno 
sem napotila celjska etnografska 
skupina z željo, da bi zbrala čim 
več za svoj muzej. 

Domačini se ukvarjajo predvsem s 
poljedelstvom in živinorejo. Važen 
vir dohodkov pa jim nudijo tudi go
zdovi. 

Ljudski umetnik je z živalsko glavo 
o k r a s i l d r ž a j n a k o s i š č u . 

Večina hiš je grajenih iz kamna, 
pokrite pa so ali s slamo, skodlami, 
all pa že z opeko. Po vseh znakih 
sega večina hiš v 19. stoletje. Tedaj 
so bile verjetno izvedene glavne pre
zidave na portalih, ki so postali 
mogočnejši, stropih in drugod. Raz
delitev notranjih prostorov je smo
trna, lopa, hiša, kuhinja, kšica, kam
ra in nič drugega kar bi motilo eno
stavnost in praktičnost. 

Ohranjenih je tudi nekaj lesenih 
stanovanjskih stavb. Te so v pri
merjavi z onimi, ki so grajene v 
drugih predelih Savinjske doline, 
grajene brez večjega smisla za de-
korativnost. Gre zgolj za samo 
funkcionalnost, namenjeno zahtevam 
in potrebam človeka v 18. stoletju. 
V teh hišah so običajno ohranjeni 
leseni strop z rozetami, bolj ali 
manj bogato profilacijo robov, let
nicami in včasih celo signaturami 
tesarskih mojstrov — ljudskih umet
nikov. 

Od ostale arhitekture smo prouče
vali tudi kaste, posebne »geplove 
lope«, ki so celo osmerokotnega tlo
risa in izgledajo kot, da bi nastale 
po vzoru bosenskih arhitekturnih 
predlog, potem marofe, razne staje, 
pustole in drugo. 

Njihov jedilni list je enostaven, 
a dokaj pester. Tipične jedi so ma-
sovnik, topla solata, krompir v pla
teh, mohot, štrukeljci in savinjski 
želodec. 

Materialna kultura je tesno ve
zana na način obdelovanja tega hri
bovitega sveta, prav tako vse orod

je, celoten promet in naprave, ki 
služijo ali za prenos ali prevoz z ži
vino. 

Duhovna kultura je svojstvena. 
Pesmi, ki jih radi pojo še danes, 
čeprav so za njih stare, so prinesle 
lepe, nove rezultate v proučevanju 
ljudskega pesništva v Savinjski do
lini. 

Pesem o »Slepem Nejču«, ki jo 
je Nejča pred približno 70 leti zapel 
na nekem dvoru. Sedaj je nastopil 
pri oddaji »Pokaži kaj znaš« in jo 
zapel tako imenitno, da je v hipu 
osvojil prvo mesto. Nič manj niso 
zanimive pesmi o Ljubnem, o lirič
nih ljubezenskih doživetjih in izpo
vedih, štajarš, ki ga igrajo le na 
svatbah, in druge. 

Pravljičnost je že bolj zamrla. 
Legendarni junak Krištof je edini, 
ki jim je ostal v spominu. Ta je ži
vel bojda pred tremi rodovi kot 
»bir t« na Kumprejevem. Bil je velik 
in močan, da je rabil poseben cepin, 
katerega ročaj sam meri nad meter 
in pol. Žepni nož meri okrog 40 cm, 
meč več kot 120 cm, čevelj pa, ki 
se je žal izgubil, je meril okrog 
50 cm. Zdaj velikega Krištofa ni več, 
tudi strahu pred njim ne, le še spo
min na njegovo moč živi med ljud
mi. 

Izdelki ljudske umetnosti so pred
vsem rezbarskega značaja. Tako so 
presenetljivo izvedene razne zamisli 
na uporabnih predmetih kot je ko-
sišče, osovnik, jarmi, pohištvo, lese
ni stropi in detajli na stavbah, zla
sti pri vezavah grobo obtesanih 

brun. Omeniti je treba še vrsto no-

Držaj na kosišču predstavlja roko z 
uro, ki kaže čas, ko mora kosec pre

nehati s košnjo. 

vih motivov na panjskih končnicah, 
ki so bile zbrane za muzej. Med te 
spadata motiv »Ženske se tepejo za 
moške hlače«, »Gostilničar pelje svoj 
trebuh na vozičku« in drugi, ki še 
niso bili zastopani v muzejski zbirki 
panjskih končnic. 

Teh nekaj podatkov, nad 50 teh
ničnih risb, nad 200 fotografij, do
sti strokovnih zapiskov in nekaj 
redkih predmetov kaže, da trud in 
delo etnografske ekipe celjskega 
muzeja nista bila brezplodna. 

M. M. 

V n e d e l j o b o n a 
P r e v o r j u v e l i k a 

š o l s k a s v e č a n o s t 
Prihodnjo nedeljo bodo na Pre

vorju v okviru 40-letnice KPJ in 
SKOJ svečano proslavili 120-letnico 
šolstva v tem kraju in 70-letnico 
šolske stavbe. Na ta praznik se Pre-
vorjani marljivo pripravljajo. Popol
noma so obnovili šolsko poslopje in 
njegovo okolico. Pri tem jim je nu
dila izdatno pomoč šentjurska obči
na. Sola pripravlja lep kulturni spo
red. Večer pred proslavo bodo za
žgali kresove in poskrbeli za kino 
predstavo. Na proslavo so povabili 
še vse živeče učitelje, ki so službo
vali v tej šoli, kakor tudi učence, 
ki so hodili v to šolo. Pri šoli bodo 
zasadili tudi spominsko drevo. V 
nedeljo, 4. oktobra bo odpeljal iz 
Celja ob devetih dopoldne posebni 
avtobus. 

Na Prevorju se je začel pouk v 
letih 1838—1842, in to dvakrat te
densko. Leta 1889 so na Prevorju 
postavili novo šolo. Do 1890 so r 
šoli poučevali samo v nemškem je- ; 
ziku, pozneje pa v nemškem in slo
venskem, od leta 1911 pa samo v 
slovenskem jeziku. Do sedaj je na 
prevorški šoli službovalo 65 učite
ljev. L. M . 

S t r n i š e v i 

„ M O Z A I K I " 
Z a l o ž b a L i p a v K o p r u kaže stalno 

več j i r a z m a h in d a j e s lovenskemu k n j i ž 
nemu trgu bogat p r i s p e v e k . V našem 
poroči lu bomo za je l i pet n j e n i h i z d a j 
v obsegu 1300 stran¿. T o k r a t n a j na
vedemo izv irno d e l o — pesniško z b i r k o 
G r e g o r j a Strniše » M o z a i k i « . B o l j 
na r e d k o o b j a v l j e n e pesmi iz razn ih 
r e v i j j e pesnik z b r a l v s v o j o p r v o , l epo 
opremljen_o k n j i g o z n e k a j nad 3* 
pesmimi, u m i r j e n i h po i z r a z a in po o b 
l iki . 



KAJ PREDVIDEVA PREDLOG 

zakona o izkoriščanju 
zemijiši 
Na enem od prvih jesenskih 

zasedanj Zvezne ljudske skup
ščine bodo sprejeli predlog za
kona o izkoriščanju zemljišč. O 
tem predlogu so ponekod že 
razpravljale tudi množične or
ganizacije na terenu. Toda 
kljub obsežnemu političnemu 
delu so ponekod napačno tol
mačili principe bodočega zako
na. Pojavila se je celo neosno
vana bojazen, da pomeni ta za
kon »uvod v nadaljnjo nacio
nalizacijo nepremičnin na vasi« 
in podobna sumničenja, ki ni
majo nobene zveze z dejanski
mi cilji tega predpisa. 

Ce pozorno proučimo zakon
ski predlog, opazimo, da le-ta 
sploh ne posega v pravico last
ništva zemlje. V tem pogledu 
je ta zakonski predlog vsklajen 
z že poudarjenim načelom, da 
nacionalizacija zemljišč in ko-
lektivizacija posesti niso naša 
metoda socialistične preobrazbe 
vasi. To načelo je jasno pouda
ril tudi deveti plenum zveznega 
odbora SZDL Jugoslavije. 

Zakonski osnutek navaja le 
obveznost lastnikov in korist-
nikov zemljišč, da zemljo obde
lujejo v skladu z doseženim 
napredkom v razvoju proizva
jalnih sil ter v skladu s pove
čano mehanizacijo kmetijske 
proizvodnje. Ker so obdeloval
ne površine omejene, je nemo
goče še dalje trpeti, da bi ob
delovali zemljo na primitiven 
način, da se le delno izkorišča 
njena zmogljivost in dosegajo 
nizki hektarski donosi. To je 
nedopustno tem bolj na takih 
področjih, kjer razpolagajo že 
z velikim številom sodobnih 
kmetijskih strojev. Družbeni 
skupnosti so iz leta v leto po
trebne vedno večje količine 
poljskih pridelkov za prehrano 
vedno bolj naraščajočega pre
bivalstva ter za blagovno iz
menjavo z drugimi deželami. 
Zato je opravičeno, da se od 
kmetovalcev zahteva taka ob
delava zemlje, ki je v skladu z 
razvojem proizvajalnih sil na 
določenem področju. Takšen 
princip je vsklajen z obveznost
mi delavskih svetov, da racio
nalno upravljajo in koristijo 
proizvajalna sredstva, ki jim jih 
je zaupala družba, ter da z nji
mi dosežejo določene proizvod
ne učinke. Na ta način bo dose- ; 
žena določena enakost v obvez-, 
nostih proizvajalcev na vasi in : 
v industriji napram družbeni -, 
skupnosti. In končno, boljše, 
izkoriščanje zemljišč ter večja: 
proizvodnja po enoti površine 
ni le v interesu družbe, teniveč 
tudi lastnikov samih, ki žele iz
boljšati svoje življenjske po
goje. 

Osnutek zakona vsebuje 
predpise, ki določajo le osnov
na načela. Podrobneje obvezno
sti proizvajalcev za posamezne 
predele bodo določile ljudske 
republike v svojih zakonih, od
nosno ljudski odbori okrajev in 
občin v svojih odlokih. To je 
potrebno zaradi neenakosti ze
meljskih in klimatskih pogojev 
za proizvodnjo ter neenakomer
ne razdelitve sredstev za so
dobno proizvodnjo. Končne ob
veznosti bodo torej določili 
ljudski odbori, ki bodo najbo
lje ocenili možnosti za izkori
ščanje kmetijskih zemljišč. 
Ljudski odbori bodo pomagali 
krepiti zadruge, saj bo v mno
gih krajih od sposobnosti le
teli in njihove opreme odvisno 
kakšen bo obseg agrotehničnih 
obveznosti. Tudi ob tej priliki 
bo načelo prostovoljnosti po
vsem upoštevano ter bodo kme
tovalci po lastni izbiri, s svoji
mi sredstvi ali v sodelovanju 
z zadrugo izvršili predpisane 
obveznosti. 

Zaradi tega je napačno misli
ti, da bo ta zakon zamenjal ko
operacijo in napore, da se le
ta razvija na prostovoljnem 
principu ob upoštevanju oboje
stranskih ekonomskih interesov. 
Kooperacija je že dosedaj na 
številnih primerih pokazala do
volj prepričljive prednosti nad 
primitivno proizvodnjo. Zato ni 
potrebno, da bi jo zamenjali 
administrativni ukrepi, ki bi 
lahko le škodovali, kar bi se 
odražalo predvsem v opadanju 
proizvodnje. Bodoči zakon o 
izkoriščanju zemljišč bo le pri
pomogel, da bodo tudi kmeto
valci, ki nimajo sredstev za so
dobno proizvodnjo, iskali pri 
zadrugi pomoč, kar že mnogi 
tudi danes delajo. Z. T. 

Borba za socializem - tudi v Jimetijstvo 
Na velikem zborovanju ob otvoritvi središča Novega Velenja 

je tovariš FRANC LESKOŠEK-LUKA posvetil precejšen del svo
jega govora tudi nekaterim problemom kmetijske proizvodnje. Za
radi aktualnosti priobčujemo na tem mestu nekaj misli in izvleč
kov iz njegovega govora. 

Znano je, da je za hitrim in uspeš
nim razvojem nel<aterih gospodar
skih panog, posebno industrije, pred 
leti še močno zaostajala kmetijska 
proizvodnja. Zdaj pa je moč sociali
stičnega načina gospodarjenja pri
šla do svojega polnega izraza tudi 
na tem področju, tako da smo ob 
vlaganju velikih družbenih sredstev 
in z ekonomsko pritegnitvijo kme
tov, uspeli premagati stoletno za
ostalost in smo dosegli rezultate, 
ki so nas že letos osvobodili uvoza 
najvažnejših prehranbenih proizvo
dov. Ti uspehi nam odpirajo nove 
velike možnosti v nadaljnjih gospo
darskih prizadevanjih. Zato so ra
zumljivi napori vseh družbenih or
ganov, da bi na tej poti s smotrni
mi prizadevanji dosegli č m več. 

V celjskem območju so takšna pri
zadevanja že rodila znatne uspehe, 
istočasno pa odkrila nekatera za
ostala gledanja, ki ovirajo izvrševa
nje naših skupnih nalog. Spozna
nje, da je za intenzivnejše in eko
nomsko uspešnejšo kmetijsko pro
izvodnjo potrebno združiti proizva
jalne sile in sposobnosti kmeta in 
naše družbene skupnosti preko kme
tijskih zadrug, je že zlasti v Savinj
ski dolini in pri naprednejših kme
tovalcih vsakodnevna praksa. Na
vzlic temu pa redki sovražniki na
šega socialističnega napredka še tu 
in tam uspevajo pri nerazgledanih 
ljudeh s svojimi parolami, da tudi 
kooperacija pomeni v bistvu razla
ščanje zemlje in da je kooperacija 
napad na kmeta in njegov obstoj. 
Vsakomur pa mora biti jasno, da 

nihče ne misli vzeti kmetom zemlje, 
temveč, da moramo tudi v kmetij
stvu racionalizirati in povečati pro
izvodnjo. Bistvo socialističnih od
nosov na vasi je istovetno z onim 
v tovarni: namreč v boljšem življe
nju, ki naj sloni na večji proizvod
nji, ne pa na izkoriščanju pomanjka
nja. 

Razumljivo je, da je odstranitev 
teh in drugih ovir, kot tudi, da ko
operacija ekonomsko za kmeta ni 
uspešna in da je perspektiva boljših 
življenjskih pogojev v tradicional
nih izkušnjah zaostalega kmetijstva, 
naša skupna stvar. Le s čvrstim 
medsebojnim zaupanjem smo v pre
teklosti uspeli premagati tudi naj
večje težave, zato je tembolj razum
ljivo, da bomo vso zapleteno pro
blematiko v kmetijstvu reševali 
uspešno le z družbenimi silami, s 
čistimi računi in s polnim zaupa
njem v koristnost in pravilnost za
črtane poti v kmetijstvu. 

Modernizacija v kmetijstvu pome
ni predvsem to, da se otrese natu
ralne proizvodnje ter da se loti spe
cializirane proizvodnje tistih panog 
za katere imamo najboljše pogoje. 
Neštetokrat je že bilo ugotovljeno, 
da je poleg hmeljarstva v celjskem 
okraju gospodarsko smotrno razvi
jati zlasti živinorejo, sadjarstvo in 
vrtnarstvo. Kljub takim ugotovitvam 
pa doslej resnega preloma še nismo 
dosegli. V tem pogledu gredo kme
tovalci v žitorodnih predelih Jugo
slavije in zlasti še v Vojvodini in 
Makedoniji z mnogo večjim zaupa

njem, smelostjo, pa zato z večjim 
uspehom naprej! 

Tudi v Šaleški dolini bo treba do
sedanje poljedelstvo specializirati na 
povrtnino. Že sedaj se kažejo teža
ve pri preskrbi z zelenjavo. Z iz
kušnjami moderne agronomije, me
hanizacije in izsuševanjem bo treba 
pridobiti nove površine na doslej 
močvirnatih travnikih ipd. Za vse to 
ima Šaleška dolina ugodne pogoje 
posebno pa še okolica Velenja za 
pridelovanje povrtnin, ki ima mož
nost za ogrevanje s toplo vodo več
jih kompleksov vrtnarskih površin. 

Vsestranski dosedanji gospodar
ski razvoj, zlasti pa še uspehi zad
njih let v industriji in kmetijstvu 
ter vse večja zavest in zaupanje pro
izvajalcev, so toliko okrepili moč 
našega socialističnega gospodar
stva, da je nadaljnji tempo našega 
napredka lažji in sigurnejši. Tak 
razvoj pa bo vključil vse napredne 
kmete. Danes je že jasno, da bodo 
tisti, ki se namenoma ali iz kakršnih 
koli razlogov nočejo vključiti v na
še skupne napore, ter ne uvidijo 
prednosti moderne poti, povoženi od 
razvoja — od uporabe moderne teh
nike v kmetijstvu. Medtem pa bodo 
delovni kmetje, vključeni v veliko 
akcijo za modernizacijo poljedel
stva, lahko tako kot delavci ob mo
dernih strojih poviševali svoje do
hodke in svoj standard. 

Kmetijska proizvodnja ne more 
zaostajati za industrijsko. Borba za 
socializem se mora vršiti tudi v 
kmetijstvu, ker se tudi tam vrši bor
ba za gospodarski napredek, za li
kvidacijo gospodarske zaostalosti na 
vasi, za nove ljudske in družbene 
odnose — socialistične odnose. So
cializem se ne ustvarja samo v to
varnah, rudnikih itd. temveč tudi v 
kmetijstvu. 

N a p r e d e k v POLJU 
OB SOTLI 

Polje ob Sotli je naselje v rokavu 
pod bučkim gričevjem, koder teče 
proti Sotli pritok Buča. Na rahlo 
vzpetem holmiču je šola, gostišče in 
nasproti cerkve zidovi novega za
družnega poslopja. Tu je središče 
območja, ki zajema znane sadovnja
ke v Lastniču in Brezovcu, polja in 
travnike v Sedlarjevem in Prela-
skem ter močvirno dolino proti Sot
li. V lasti poljskih zadružnikov je 
okrog 700 ha obdelovalne zemlje, ki 
jo obdelujejo predvsem v svrho ži
vinoreje in sadjarstva ter nekoliko 
manj poljedelstva. 

L A N I JE B I L O TEŽE 
Lani so pričeli s sodelovanjem 

kmet-zadruga, pa jih je oviralo še 
vreme. V kooperacijah z žitom so 
lepo uspeli vsepovsod, kjer so pra
vočasno opravili setev, žal pa jih je 
oktobrsko deževje pošteno zmotilo. 
Povrhu so imeli pa samo en traktor. 
»In Buča! Ta presneti potok«, je ro-
bantil upravnik zadruge Zani De
belak. »Ta nam dela preglavice. Se 
bolj poplavlja kot Sotla. S sedmimi 
poplavami je Buča uničila preko 60 
odstotkov pridelka na poljih s pše
nico in koruzo. Najbolj srečno smo 
se odrezali v Prelaskem, kjer smo 
kljub težavam v lanski jeseni, ven
dar uspeli pri vseh kooperantih do - î 
seči lep višek. Tam je tudi letos pri- j 
pravljenost za sodelovanje prav le- \ 
pa. Povečali pa smo tudi strojni ] 
park, saj imamo zdaj tri traktorje z ] 
vsemi priključki.« i 

SADJE IZ POLJA IMA ODPRT 
T R G 

Poljanci so priznani sadjarji. Za- _ 
družniki iz Brezovca in Lastnica i 

pridelujejo sadje, ki tudi lansko le
to ni ostajalo v skladiščih. In že le
tos gre naglo na trg. Videli smo, 
kako so nalagali jabolka. »Ah, sem 
pa vedno hodimo po sadje,« je po
udaril \4)znik. »Najbolj zdravo je in 
tudi okusno. Ce rečemo, da je iz 
Bučkega ali Obsotelja, je to že za-
goiovljen uspeh.« Verjetno je res ta
ko. Zadruga si prizadeva, da dviga 
sadjarstvo, ustanavlja sadjarske 
skupnosti, ki na Brezovcu in Last
niču deloma že lepo delujejo. 

Z A D R U Ž N O SKLADIŠČE N A G L O 

RASTE 

Podobno kakor v Imenem tudi v 
Polju ob Sotli grade zadružno skla
dišče. Visoko so že zrasli zidovi, ki 
bodo objemali strojno lopo, uprav
ne prostore, skladišče, strojno po-
pravljalnico, ki bo služila vsem za
družnikom in dvorano, kjer bo po
leg zadruge lahko zaživela še dru
štvena dejavnost. »Posebno lepo se 
je izkazal dvanajstčlanski mladinski 
aktiv,« se je nasmejal upravnik Za
ni in namignil na mladinsko odbor-
nico Anico, ki je kar zardela. » P r o 
stovoljno so delali pri izkopu teme
ljev in tako opravili blizu 800 ur, 
zdaj pa so obljubili, da bodo prav 
tako složno zgradili cestišče okrog 
poslopja.« 

»Naši ljudje so bili vsi izseljeni,« 
je poudaril upravnik, »vsi so se po
tikali po taboriščih, po Nemčiji, ka
mor so jih pred osemnajstimi leti 
prisilno odgnali, videli so dokaj 
sveta in jedli trd, tuj kruh, zato da
nes cenijo domačega in si prizade
vajo, da bi v km.etovanju kar naj
bolj uspeli. Vemo, da nam zemlja 
pom.eni samo toliko, kolikor nam 
more dajati.« In Poljanci si želijo 
strojev, umetnega gnoja ter zelo ra
di prisluhnejo kmetijskim strokov
njakom. Že pred leti so poslali v šo
lo za kmetijskega strojnika domače
ga človeka. 

LETOŠNJI P L A N ZA ODKUP 
P I T A N C E V PRESEŽEN 

Poljanci so že pred izidom uredbe 
o prepovedi klanja telet to v večini 
izvajali. V zadrugi so zelo podprli 
pogodbeno pitanje in tako jim je 
uspelo, da so že v začetku drugega 
polletja odkupni plan dosegli. Na 
široko se razvijajo deteljišča in re-
jeno govedo stoji po hlevih. » V de
setih letih smo napredovali več kot 
nekoč v petdesetih,« je s ponosnim 
prizvokom smeje povedal Debelakov 
Zani, ko si je ogledoval sveže stene 
toliko zaželenega zadružnega po
slopja. Sotelski 

U s p e h i 

v Z r e n j a n i n u 

Letošnjega zveznega tekmovanja 
traktoristov v Zrenjaninu se je, kot 
smo poročali, udeležila slovenska 
ekipa, med katerimi sta bila tudi 
dva celjska tekmovalca Brglez in 
Smeh. Ob izredno ostri konkurenci 
se je slovenska ekipa treh mož zelo 
dobro plasirala, saj je zasedla dru
go mesto in dobila srebrno plaketo 
v priznanje. Imeti moramo pred oč
mi, da je samo v Vojvodini Več ti
soč traktorjev, zato je izbor dobrih 
traktoristov toliko večji. 

V tekmovanju posameznikov sta 
se Celjana uvrstila med prvih de
set traktoristov. Tovariš Brglez je 
zasedel peto mesto, lanskoletni 
državni prvak Smeh pa deseto. 

Kooperacija - znatno izboljšanje 
MED Z A D R U G A M I JE NAJBOLJŠA Z A D R U G A S L I V N I C A PRI CELJU 

Čeprav se letos v celjskem okra
ju ne bomo mogli ponašati s prven
stvom v akciji za sklepanje koope-
racijskih pogodb, saj nas nekateri 
okraji (Murska Sobota, Kranj) moč

no prehitevajo, se položaj na terenu 
vendarle hitro preobrača na bolje. 
Ne samo prešibko sodelovanje poli
tičnih organizacij pri konkretnem 
delu na terenu, tudi šibkost kadrov 
v zadrugah je marsikje kriva, da 
uspehi niso boljši. Mimo nekaterih 
redkih primerov le malokje pred
stavniki zadrug naletijo na nerazu
mevanje do kooperacije. Uspeh je 
vselej odvisen zgolj od pravilnega 
prikazovanja, da se kmetje lahko s 
svinčnikom v roki prepričajo, da se 
jim izplača vključiti v zadružno so
delovanje čim več svojih obdeloval
nih površin. 

Ponekod so preveč optimistično 
gledali na prve dosežke in premalo 
računali s tem, da se kmetje ob vsa
ki novosti želijo temeljito seznaniti 
z vsemi okoliščinami. 

V našem okraju število v koopera
cijo vključenih zemljišč vendarle že 
gre v tisoče hektarov. Presenetljivo 
je, da v povprečju prednjači mozir-
ska kmetijsko-gozdna poslovna zve
za, ki je lani imela največ težav in 
tudi letos spričo hribovitosti pod
ročja nima najidealnejših pogojev. 

iV\ed zadrugami je gotovo najbolj
ša zadruga Slivnica pri Šentjurju. 
V začetku tega tedna so imeli pod
pisane predpogodbe za setev visoko-
rodnih pšenic v skupnem znesku 48 
hektarov. Plan za to zadrugo je 55 
ha, če vračunamo tudi teren okoli 
Prevorja. Do izida lista, tako tam 

zagotavljajo, bo planirana številka 
presežena. 

Pogodbe so začeli sklepati tudi 
hmeljarji. Aled njimi so večidel vsi, 
ki so doslej pogodbe sklenili, pod

pisali sodelovanje na celotnih obde
lovalnih površinah. V celjski zadru
gi je že okoli 20 kmetov podpisalo 
pogodbe za nad 75 % obdelovalnih 
površin. Zelo dobro napreduje skle
panje pogodb na področju Jurklo-
štra, v Rimskih Toplicah, kjer je do
slej največ pogodb za pitanje in 
vzrejo živine ter še v mnogih dru
gih icrajih. 

Med letošnjimi kooperanti je pre
cej takih, ki doslej niso sklepali po
godb za sodelovanje. Rekordni pri
delki pri sosedih so jim odprli oči 
in so spoznali, da brez sodelovanja 
z zadrugami, brez sodobnih agro
tehničnih ukrepov, izbranih semen, 
gnojil in zaščitne službe, ne bodo 
mogli napredovati. Uspešna akcija 
^klepanja pogodb je na primer sliv-
niško zadrugo spravila v zadrego, 
ker se bojijo, da ne bodo pravočas
no dobili traktor, ki jim bo še zelo 
potreben, da bodo izpolnili svoje ob
veznosti do podpisnikov. Traktor bo-

11 pitališč v okraju 
Vsa družbena posestva bodo do kon
ca leta organizirala in uredila pita-
lišča. Posestvom sta se pridružili tu
di dve zadrugi. Predvideno je, da 
bodo vsa ta pitališča skupaj lahko 
sprejela okoli 2120 glav mlade go
veje živine. Ponekod bodo zgradili 
nove hleve, ali pa adaptirali stare. 

do seveda pravočasno dobili. 
Te dni po vsem okraju povečujejo 

napore, da bi pravočasno izpolnili 
plan za setev visokorodne pšenice, 
ki se naglo približuje. -k. 

LOČE PRI KONJICAH so v poplavnem področju. Letos jim je voda 
močno poplavljala polja in zmanjšala donose na njivah, posejanih z 
visokorodno pšenico. Letos tam sklepanje pogodb ne gre preveč gladko 
od rok. Cemu tako malodušje, saj so elementarne nesreče že od nek
daj njihov pogost obiskovalec. Pa ne bodo za dolgo. Že letos izvajajo 
na tem polju melioracijska dela, v bodoče pa bodo meliorirali in osušili 
vse področje ob Dravinji. Skupnost, ki vlaga toliko sredstev v taka ko
ristna dela, je vredna več zaupanja pri akcijah, ki so kmetovalcem naj

bolj v kor is t . . . 

Kako je v Celju z usJužnostnimi ustanovami in obrtnimi delasnicamii 
Uslužnostne ustanove so zlasti v 

zadnjem času močno spremenile na
čin gospodinjenja pri nas. Najraz
ličnejši obrati te vrste so olajšali 
ženam delo doma ali pa jih popolno
ma razbremenili, da so se mogle 
med tem časom koristneje udejstvo
vati drugje. Ko je bilo premagano 
prvo nezaupanje do teh »novotarij«, 
je bil tudi led prebit in danes si ve
čina žena, zlasti zaposlenih, ne mo
re misliti gospodinjenja brez pral
nice, ki je v b ižini, brez sokovnika, 
ki si ga izposoja pri Zavodu za po
speševanje gospodinjstva itd. 

Pralnice so si, kot prvi obrat 
uslužnostnega značaja, pridobile 
najširši krog strank in so tudi 
najpopularnejše. V Celju jih imamo 
kar 13, ki pa prav zaradi svoje šte
vilnosti ne obratujejo s polno paro. 
Kazalo bi nekatere med njimi ukini
ti, drugim pa s stroji teh povečati 
zmogljivost in jim dodati še sušil

nice in krpalnice. Najteže je prav s 
sušenjem perila, ker so javne pral
nice prav tako navezane na vreme 
kot prej gospodinje, ki so prale do
ma. Vsaka gospodinja bi z veseljem 
pozdravila tudi likalnice, saj bi za 
oprano, zakrpano in zlikano perilo 
rada plačala nekoliko več in bi mo
gla tako prihranjeni čas posvetiti 
družini. Gospodinje si posebno že
lijo likalnice za moške obleke, kajti 
s temi imajo opraviti ob nedeljah, 
ko so potrebne počitka in si žele 
ven. Celjska čistilnica jedva zmagu
je delo, vendar pa bo z novim stro
jem povečana njena zmogljivost za 
12 odstotkov. 

Edini obrat družbene prehrane je 
priljubljen, ne more pa sprejeti vseh 
tistih, ki se želijo abonirati, zato je 
v Celju še mnogo ljudi vezanih na 
gostišča ki so tudi prenapolnjena 

in ne morejo sprejemati novih na
ročnikov. 

V Celju je premalo šiviljskih in 
krojaških obrtnih delavnic. Razum
ljivo, da se vsem, ki so po dolgo
trajnem odlašanju le kupili blago 
za novo obleko, od sile mudi in ta
ko morajo obresti vse tovrstne de
lavnice, pa se še zgodi, da jih za
radi preobremenjenosti zavrnejo. Že
ne si želijo v Celje res nekaj dobrih 
šivilj, saj žal z izdelki sedanjih ši
viljskih obratov marsikdaj niso za
dovoljne. 

Nasprotno pa je v Celju dovolj 
čevljarjev, ki pa po mnenju žena 
vsaj zvečine ne morejo ustreči ne
koliko zahtevnejšim željam. Zahtev
ni modeli zadnjih let so pritegnili 
želje marsikatere žene, ki pa ni mo
gla utrpeti, poleg tega za čevlje, še 
izdatek za pot v Ljubljano. O. 

K A J P R I N A Š A S E P T E M B R S K O S O 

D O B N O G O S P O D I N J S T V O 

T a števi lka r e v i j e j e d v o j n a , izšla pa 
j e prv ič v n a k l a d i 20.000 izvodov, k a r 
brez dvoma kaže na n jeno p r i l j u b l j e 
nost, in seveda tudi na to, da j e go
spodinjs tvo danes s k r b ne samo posa
meznikov, marveč vse d r u ž b e . 

T o k r a t pr inaša Sodobno gospodinjs tvo 
uvodnik o druž insk ih ustanovah v sta
novanjsk ih skupnost ih , k j e r se b o d o 
otroci mogli zadrževat i v času, ko so 
starši zaposleni , tu p a bodo mogli tudi 
opravit i svoje de lo za šolo pod nad
zorstvom. 

Spričo p r o d o r a električnih gospod in j 
skih s trojev v n a š a gospodinjs tva pri 
naša Sodobno gospodinjs tvo pr i spevek 
o h ladi ln ik ih . 

V tej številki r e v i j e pa se b r a l k e 
s e z n a n j a j o še z razl ičnimi umetnimi 
masami, ki so p r a v v z a d n j e m času po
stale art ike l , iz ka terega i zde ln je jo 
ogromno predmetov za gospodinjs tva . 

Kemični pro izvodi , ki so se pred 
kra tk im pojav i l i v trgovinah, še niso 
znani vsem g o s p o d i n j a m . T u j ih lahko 
natančno spoznate. 

V r e v i j i n a j d e m o po leg tega še pr i 
spevke o p r a n j u umetnih v l a k e n , o 
a k v a r i j i h v s tanovanju , o nj ihovi na
mestitvi in negi . 

K a k o u p o r a b l j a m o sokovnik, kakšen 
n a j bo z a j t r k , o vrednost i h la j en ih 
živil , o p r e s k r b i z b e l j a k o v i n a m i v ve
ge tar i jansk i hrani , o p a p r i k i in p a r a 
d ižn ika in še mnogo d r u g e g a bodo iz
vede le naše gospod in je v tej številki 
S o d o b n e g a gospod in j s tva . Prvi začetki so vedno težavni 



Iz celja in zaledja 
Več skrbi za rehabilitacijo gluhonemih Vsako leto, zadnjo nedeljo v 
septembru, letos torej 27. t. m., 
praznujemo mednarodni dan g lu
hih predvsem z namenom, da se 
širša javnost spozna s problema
tiko in delom Z v e z e gluhih in 
njenih organizacij in da pomaga 
pri rehabilitaciji njenih članov. 

V celjsikem okraju j e 559 glu
hih. Okrajni odbor zveze gluhih 
v mestu ob Savinji pa j e pričel 
z delom kmalu po osvoboditvi. 
Delo j e bilo sprva težavno, pred
vsem zaradi pomanjkanja e v i 
dence gluhih. Do konca 1955. leta 
je odbor zbral okoli 480 naslovov 
gluhih. Naslednje leto pa se je 
že začel popis po domovih. Danes 
ima okrajni odbor evidentiranih 
559 gluhonemih, gluhih in naglu-
šenih oseb. 

Socialno stanje gluhih j e zelo 
slabo. Od 515 gluhih oseb, kolikor 
jih ž iv i na območju celjskega 
okraja, ostalih 44 j e v raznih do
movih in zavodih za šolanje, j e 
samo okoli 157o sposobnih za sa
mostojno delo. L e - t i so zaposleni 
v obrti, industriji in kmetijstvu. 
Okoli 40% gluhonemih j e l e delno 
sposobnih za kmečka opravila in 
še to pod nadzorstvom. Njihova 
delovna zmožnost j e odvisna od 
njihovega dioševnega stanja. N a j 
večji vz rok duševnih omejenosti 
je gluhoča. Okoli 45% pa j e za 
vsako delo nesposobnih. 

Glede kulturne ravni se o m e 
nja, da j ih j e 73% nepismenih. 
Le- ta je največja v goratih in 
oddaljenih krajih. Najmanj ne-
plsmienih gluhonemih je v db^ 
čini Žalec, sledijo Celje , Šoštanj 
in tako dalje. 

Največ oseb je postalo gluho
nemih ob rojstvu, oziroma zaradi 
bolezni do svojega sedmega leta 
starosti. Gluhonemo rojenih pa je 
bilo 338 ljudi. Zaradi posledic po 
bolezni j e postalo gluhonemáh 
138 oseb. 

Okrajni odbor je v preteklih 
letih pripravil več množičnih se
stankov, na katerih so gestikuli
rali o zgodovini , ciljih in proble
mih gluhih, dajali nasvete o oseb
nih zadevah in podobno. Zal, j e 
bila udeležba zastopnikov rrmo-
žičnih organizacij in delovnih k o 
lek t ivov na teh zborih gluhih zelo 
slaba. 

Sicer pa se delo okrajnega od
bora zveze gluhih v Celju kaže v 
organizaciji zdravniških pregle
dov, v prijavljanju gluhih otrok 
v ustrezne šole, v skrbi za za
poslovanje in podobno. Največ 
težav ima okrajni odbor pri re
habilitaciji gluhonemih, to je pri 
pošiljanju gluhonemih v šole in 
končno pri njihovem zaposlova
nju. 

Delo okrajnega odbora pa je 
bilo v zadnjem času poživljeno z 
ustanovitvijo kegljaške sekcije, 
ki dobro dela in ki je združila že 
precejšnje število svojih članov. 

A . N . 

Tu bi tudi iaz stanovai 
Velen j cani so navajeni ob

iskov. Zadnja leta zahaja k 
njim vse več ljudi — pravijo, 
da se Velenje izplača pogleda
ti. Kljub vsemu pa podobnega 
obiska Velenjčani še niso do
živeli. Ze v soboto, največ se
veda v nedeljo od zgodnjih ju
tranjih ur naprej, so prihajala 
v Velenje vsa mogoča motorna 
vozila, kolesarji, prebivalci oko
liških krajev pa so prihajali tu
di peš. Čez dvajset tisoč ljudi 
so našteli. 

Toliko ljudi je hkrati bila tu
di velika skrb za domačine. 
Treba jih je bilo nahraniti, »na
pojiti« in jim bivanje v Velenju 
napraviti prijetno — skratka 
da ho vsem po godu, da bo spo
min na proslavo v Velenju 
ostal še dolgo v spominu ude
ležencev. 

Zborovanje v novem središču \ 
je bila močna politična manije- i 
stacija, potem pa so se ljudje 
razkropili po mestu. Velenje je \ 
namreč treba videti, nove stav-\ 
be, naselja, urejena okolja po-\ 
slopij, nove trgovine, park — ' 
in še, in še. 

Prireditelji so poskrbeli tudi 
za zabavo. Pet zabavnih pro
storov, precej oddaljenih od 
središča. Človek bi se izgubii 
da m bilo »informacijskih« ta
bel. In znova so ljudje hodili s 
kraja na kraj. Mimogrede je 
mamica izgubila sinčka, v vr
vežu sta se ločila fant in dekle. 
Eni so bili s tem zadovoljni 
drugi ne. Vsi pa so si temeljito 
ogledali Velenje. 

Veliko občudovalcev je imel 
tudi novi velenjski park, ki je 
svojevrstno urejen. Cesa po
dobnega pri nas nimamo. Kra
sen je, le da ljudje nekoliko 

pogrešajo drevje. Kot nalašč 
je bil dan lep, v parku pa ni
kjer sence. Razen za spomeni
kom, ki so si ga tudi »ogleda
li« vsi. 

Precej gledalcev so privabile 
športne prireditve — nogomet 
odbojka in atletika. Potem so 
ljudje počasi začeli misliti na 
odhod. Zadnji vlak, naslednji 
dan je bilo treba v službo, hoje 
je bilo dovolj. .. Ostali so naj-
zvestejši »prijatelji« zabave. 

Udeleženci velenjske prosla
ve so odšli, ostali pa so vtisi 
na ta velik dogodek, na mesto 
ki je postalo vzor — v mnogih 
ki so se udeležili rudarskega 
slavja pa se je vtisnila še že
lja — »Tudi jaz bi tu živel!« 

Mladinke delijo rože gostom 

Ob robu 

S l i l ( e s K o z j a n s l ( e g a 

Odločil sem se, da preživim 
svoj dopust na Kozjanskem pri 
starih znancih, partizanih. 
Ustavil sem se v Kozjem, se 
ogledal po lepih hribih in zavil 
v gostilno. Namesto naročene
ga enei Jana sem dobil brinje-
vec. Ko sem pripomnil, da to 
ni encijan, so mi odgovorili: 
»Brinjevec je boljši!« Osupel 
nad tako pozornostjo, sem kre
nil proti vratom in skoraj po
drl znanca. Po nekaj besedah 
sva pristala v gostilni »Pri 
Olgi«. Lepa natakarica naju je 
vprašala: »Sta vas dvoje že
lite?« Malce presenečen sem ji 
povedal in jo vprašal po go-
stilničarki Olgi. Kratek »nema 
je« je bil odgovor in razigran 
smeh je zadonel za nama, ko 
sva s prijateljem zapustila go
stišče. 

Lep je sprehod po večernem 
hladu in mirnem trgu. V miru? 
Ne! V pošti slavijo Marjanin 
god in kalijo nočni mir. Niko
gar ni, ki bi jim to ubranil. To 
me je spravilo v slabo voljo, 
da sem se odpravil spat. 

Jutro je bilo sončno in kot 
nalašč za pot na Vetrnik. Tam 
sem najprej obiskal partizansko 
mamico Urško, ki je takoj po
pravila vtise iz Kozjega. Kar 
hudo mi je bilo, ko sem se vra
čal v trg. Želel sem riapisati 
pismo. Na pošti sem prosil 
mladeniča, ki sta sedela za mi
zo, da mi odstopita del prosto
ra. Počasi, prav počasi, se je 
eden dvignil, odšel proti oken
cu, nekaj zašepetal in spet sem 
bil predmet občudovanja 

Oglasil sem se še pri delav
cih, ki gradijo cesto. Pri malici 
so našli v kruhu ščurka. Ce je 
to kozjanska posebnost ne vem, 
posebnost pa je. 

S tem sem se poslovil od pri
jaznega Kozjega. Je tudi pri 
vas tako? , 

Celjski trg 
C e n e so b i l e n a s l e d n j e : 
K r o m p i r 18—24 (22) . čebirfa 34—40 

( 2 0 - 7 0 ) . í e s e n N 80 -140 (100 - 200). fižol 
v s tročju, visok 80 (50—70). fižol v s lroč-
j u . nizek — (40—50), fižol v z r n j u , ni
zek 65 ( 5 0 - 7 0 ) . visok — (80) , solata 40 
(40—100), špinača 60 (60—100), cve tara 
90 (100), radič — (100). motovileč -
(100—150). ohrovt 20 (20—50). ze l je v 
g l a v a h , be lo 15—16 (15—16), z e l j e r i b a n o 
40 (50 ) , r epa - (25 ) . k o l e r a b a - (50Ì. 
p o r — (60—80), p a p r i k a 40—54 (40—60), 
parad iževec ( p a p r i k a za v l a g a n j e ) 50—80 
( 5 0 - 7 0 ) , parad ižn ik 2 5 - 4 5 ( 5 5 - 6 0 ) . ku 
mare 35 (50—50), k u m a r e za v l a g a n j e -
( 6 0 - 1 2 0 ) , buče 20 (20— 50), pesa 25 (25— 
50) . me la nca ne — (100). h r u š k e 55—68 
( 5 0 - 6 0 ) . j a b o l k a 2 5 - 5 5 ( 5 0 - 4 0 ) . ko-
•stanj — (70) , s l ive 2 0 - 54 (25 — 40) . grozd
j e 80 -120 ( 8 0 - 1 1 0 ) , smokve sveže 68 
( — ) , b r e s k v e 20—40 (30—55), sveže go
b e - (160—250). 

S l o v o o d M A R J E T E S T E I N F E L S E R 

Pred dnevi je umrla tov. Marjeta 
Steinfelser. 

Rodila se je leta 1898 na Dunaju. 
Bila je ena redkih Nemk, ki se je z 
vztrajnim učenjem naučila in popol
noma obvladala slovenski jezik. 
Vzljubila je naš narod takrat, ko 
je bil najbolj zaničevan in je zaradi 
te svoje ljubezni izgubila dvakrat 
vse, kar je imela. Srčno je ljubila 
naše gore in cvetje naših planin. Ko 
so njenega moža-zdravnika leta 
1941 okupatorji izgnali, je šla brez 
pomislekov prostovoljno z njim v 
beraško življenje. Z njim vred je 
stradala in prenašala vse strahote 
pregnanstva, pri tem pa pomagala 
pri zbiranju materiala za partizane. 

Bila je vneta in marljiva aktivna 

članica likovne sekcije društva 
»Prešeren«, kjer se je udejstvovala 
s svojimi lesorezi, ki smo jih gledali 
na razstavah v Celju, Zagrebu in 
Ljubljani. 

Gibanje prebivalstva 
v času od 12. do 19. s eptembra 1959 

j e b i lo ro jen ih: 32 dečkov in 52 dekl ic . 

P o r o č i l i s o s e : 
Z d e n k o C e g o v n i k , sodnik iz C e l j a in 

Ivanica-Božena L o v r i č , .strokovna uči
te l j ica iz Sestavnica. F r a n c U d o v č , 
sprevodnik in Ida G r e g o r č i č , nanie-
ščenka, oba iz C e l j a . M i r k o P o d g o r c l e r . 
l i var iz Začreta in L j u d m i l a Brec l . 
us lužbenka iz .Šmiklavža p. Skofj i vasi . 
Jožef K o š t o m a j , k l j u č a v n i č a r in Edita-
M a r i j a G r a č n e r . natakar ica , oba iz 
C e l j a . B r a n k o Pire , učitelj iz V idma-
K r š k e g n in Liselotte T u r n š e k . otroška ne
g o v a l k a iz Polze le . G r e g o r Krof l ič , mli-
iiniski pomočnik i/. Prož inske vasi in 
M a r i j a K o v a č , tovar , d e l a v k a iz Šent
j a n ž a . Bogomir K o n j e d i č , de lavec iz 
C e l j a In V i k t o r i j a L e b e n , tka lka iz 
L j u b e č n e . Jožef C a t e r , kovaški pomoč
nik in Štefani ja C o h I , d e l a v k a , oba iz 
C e l j a . Mi lan T e r ž a n , l i var in Zof i ja 
P e r p a r . pom. k u h a r i c a , oba iz Štor. 

U m r l i : 
B o j a n L ipovšek , otrok iz Hras tn ika , 

star 5 mesece. K o n r a d Petretič , inva
l idski upokojenec iz C e l j a , star 55 let. 
Ivan Kmec l , de lavec iz Z g . H u d i n j e , star 
25 let. Ivan K r a m e r , upokojenec iz 
C e l j a , star 82 let. H e l e n a Ribič , soc. 
o s k r b o v a n k a iz G o t o v e l j , s tara 78 let. 
K a r i P l e p e j , d e l a v e c iz Prosen i škega . 
star 44 let. Anton H r a s t n i k , kmetovalec 
iz Raven pri Šoštanju , star 67 let. Ja
k o b P o d g o r š e k , u p o k o j e n e c iz C e l j a , 
s tar 64 let. 

Za nesreče ni predaha 
H U D A N E S R E Č A P R I Š O Š T A N J U 

Pretekl i četrtek se j e na mostu v P r e -
logah pri Šoštanju pripet i la huda pro
metna nesreča. Motorist E. K . iz B u -
kovške vasi j e privo/.i l iz smeri P e s j a . 
P r e d mostom j e nenadoma zavozil na 
levo stran ceste in trčil v ko le sarko 
V. M . , doma iz P e s j e g a . Pr i trčenju j o 
j e teže poškodoval . 

• 
Isti dan se j e pripet i la podobna ne

sreča tudi v M e d l o g u pri železniški za
pornici . Motorist E. M . iz Žalca j e za
del v k o l e s a r k o J. K. , doma iz L a v e pri 
C e l j u . Pr i tej prometni nesreči zadene 
k r i v d a ko le sarko , ki j e zavi la na levo 
stran ceste, ne da bi p o p r e j nakaza la 
z roko spremembo smeri . Pri nesreči 
sta bi la oba hudo poškodovana . 

* 
Isti dan se j e v C e l j u ponesreči l še 

en ko lesar . K . K . iz C e l j a se j e p e l j a l 
s kolesom iz Šniarje le , čeprav j e bil 
močno v in jen . Zaletel se j e v avtomobil , 
ki j e stal ob cesti v Šmarje t i . 

* 
v soboto j e ko lesar J. V . iz .Zalcn 

prehiteval traktor v času, ko j e nasproti 
pr ivozi l osebni avtomobi l . K o l e s a r se 
j e znašel med avtomobilom in traktor
j e m in j e pri tem zadel ob osebni avto
mobi l . T u d i tokrat j e bil ko lesar težje 
poškodovan, na avtomobi lu pa j e na
stala p r e c e j š n j a škoda. 

* 
Isti dan j e oseb?',i avtomobi l , ki ga j e 

vozil M , S, iz L o k r o v c a pri C e l j u , po
d r l pešca Janka Božica iz L j u b l j a n e . 
T a j e neprev idno prečka l cesto pred 
gosti lno » K o s t a n j e v i c a « — ni se pre
pr iča l , če j e cesta prosta . 

Istega dne j e prav tako pred gosti lno 
» K o s t a n j e v i c a « v C e l j u osebni avtomo
bil, k i ga j e u p r a v l j a l P . K . iz L j u b 
l jane , podr l k o l e s a r j a F . R . iz C e l j a . 
D o nesreče j e priš lo , k e r j e ko lesar 
trenutno zavil z desne strani ceste na 
levo, ne da bi pri tem nakaza l spre
membo smeri z roko . 

P R E V R J E N I T O V O R N J A K 
Pretekl i petek se j e pri vasi T o p o v l j e 

v Sav in j sk i dolini p r e v r n i l t o v o r n j a k . 

ki g a j e u p r a v l j a l P . Š. iz C e l j a . T o v o r 
ni avtomobi l j e p r i p e l j a l s preve l iko 
brz ino na oviniek in g a j e vs led tega 
zanes lo s ceste. V kab in i sta razen 
voznika b i la še J. Z . iz P o l u l in I . S. 
iz C e l j a . O b a sta se p r i nesreči hudo 
poškodova la , voznik pa le l a ž j e . T o v o r 
n j a k j e bil naložen z akumulatorsk imi 
b a t e r i j a m i , ki so se pri nesreči povsem 
uničile. Škoda j e ocenjena na 400,000 d in, 

S T A R Š I , P A Z I T E N A O T R O K E 
V soboto j e sedemletni S l a v k o G a l iz 

V o j n i k a neprev idno p r e č k a l cesto. T a 
čas j e namreč privozi l iz M a r i b o r a 
osebni avtomobi l , ki ga j e u p r a v l j a l 
J, D . Voznik j e sicer z vsemi močmi 
skušal preprečit i nesrečo, ven^lar mu 
ni uspelo . H u d o poškodovanega otroka 
so takoj prepe l ja l i v bolnišnico. 

ŠE D V E H U D I N E S R E Č I V C E L J U 
v središču C e l j a j e v petek motorist 

S. Š. iz Š m a r j a zadel v k o l e s a r j a B . J. 
iz C e l j a . Tudi tokrat zadene kr ivda 
samega k o l e s a r j a , ki j e zavi l v A š k e r 
čevo ulico ne da bi z r o k o nakaza l 
smer. P a tudi prepr iča l se ni, če j e 
cesta prosta . K o l e s a r j e bil težje po
škodovan . 

* 
Isti dan j e motorist S, D . iz V o j n i k a 

pri preh i t evanju trčil v tovornjak pod
j e t j a M e r x . Pri nesreči se j e motorist« 
hudo poškodoval . 

Kronilca nesreč 
P R I P A D C U P O Š K O D O V A N I 

D o r a Vese lko iz Kasaz j e pad la na 
cesti in si z lomila nogo. — V Z a d o b o v i 
pri Škofj i vasi j e pad la s kolesom T e 
rez i ja A n d e r l u h . Pr i padcu si j e zlo
mila nogo, — G o s p o d i n j a A n g e l a Božnik 
iz Z g o r n j e H u d i n j e j e p a d l a tri metre 
g l o b o k o in si pri padcu zlomila n e k a j 
r e b e r , 

P O D V O Z JE P A D E L 
V o j n i inval id L n k a Jnričan iz P o l j a 

ob Sotli j e po nesreči pade l pod vprežni 
voz ki j e pe l ja l p r e k o n j e g a . Jnričan 

ima poškodovano g lavo , pretrese l pa si 
j e tudi možgane . Z d r a v i se v ce l jski 
bolnišnici . 

V P R E T E P U JO JE I Z K U P I L 
V Klenovcu o b Sotli so v gostilni po

pival i . Nas ta l j e pretep v katerem j e 
dobi l s steklenico po g lavi Ivan Barič iz 
Klenovca , O b l e ž a l j e nezavesten. Z d r a v i 
se v ce l jski bolnišnici , 

N E P A Z L J I V O S T A L I K A J 
Še ne eno leto staro Z d e n k o Jazbec 

Iz L o k a r j a pr i Š e n t j u r j u so opecerv» po 
telesu p r e p e l j a l i v bolnišnico. O p e k l a 
se j e z vročim mlekom. 

V a š e v r s t i c e 

H m e l j j e o b r a n — p r o b l e m i s o o s t a l i 
Hmel j je obran. Savinjska do

lina j e zadovoljna, zadovoljni so 
tudi številni obiralci, ki ne vedo, 
da niso bili dobro plačani. 

P rva mera za merjenje hmelja 
je bil škaf s 25. litri. K e r se j e 
hmeljarjem zdela ta mera pre
majhna, so jo povečali, čeprav ni 
bilo zakonite podlage. P r i mer
jenju so zahtevali še vrh, ki ni 
bil, kljub večji meri, nikoli dovolj 
visok. K e r so morali zvrhanemu 
škafu še vedno nekaj hmelja do
dati, so bili dostikrat oškodovani 
za pol mere in celo več. 

Hmel j ska komisija za Sloveni
jo, j e zato nabavila za vse hme
ljarje enotne nove škafe, ki m e 
rijo 30 litrov. Lani j e bilo videti, 

da so s tem vse krivice onemo
gočene. Zal pa ni tako. Kl jub 
blagemu vrhu, ki je bU predpi
san v »Hmel ja r ju« , j e vrh ostal 
visok. Nit i objave v časopisih in 
radiu niso pomagale. 

2e od nekdaj so obiralci sami 
vsipali hmelj v škaf. Letos pa so 
vsipovali hmeljarji in to v v o z o v e 
in ve l ike gajbe ter s tem obiral
cem onemogočili kontrolo. Le - t i 
so bili pri tem oškodovani. Zato 
lahko drugo leto pričakujemo, da 
bodo merodajni obiralce v tem 
pogledu zaščitili. Ce ne, bodo tudi 
težave z obiralci, ki j ih j e letos 
povsod primanjkovalo, še večje. 

Jakob Pilih (inšpektor, Celje) 

ZA TAKŠNO DEJANJE NI OPRAVIČILA . 
Stanovanjska stiska, ki j e tako 

pogosto vzrok prepirov ali celo 
medsebojnih obračunavanj, j e bi
la te dni zopet povod za malone 
k rvav incident. Problem, ki mu 
vse organizacije posvečajo vso 
skrb, je še vedno zelo pereč in 
težaven. K a k o težko je v pogojih, 
v katerih živi jo mnogi ljudje, ve 
danes skoro vsak, saj, če teh težav 
nima v lastnem domu, jih sre
čuje pri drugih. Nov i bloki žal 
ne morejo nuditi vsem strehe in 
zatočišča, toda 'kljub vsemu je 
strpnost najumestnejša, prej ali 
slej bodo tudi ti dobili primerno 
stanovanje. 

Primer, da se lastnik ne more 

vseliti v svojo hišo, ker stano
valcem ne more nuditi primerne 
zamenjave, j e žal pogost in seveda 
enako težaven za obe prizadeti 
stranki. Ni pa vzrok za iskanje 
vseh mogočih in nemogočih pr i 
ložnosti za šikaniranje, za telesno 
obračunavanje in žaljenje, kot se 
je te dni zgodilo na Al j aževem 
hribu. Lastnik stanovanja se je 
sina najemnice stanovanja lotil 
celo z nožem, nato pa še njegove 
devetnajstletne sestre. In vendar 
menimo, da če pri stanovanjskih 
problemih zahtevamo strpnost, 
mora ta veljati za vse! 

Eva Orač (študent, Celje) 

PRESENEČENJE V MESNICI „MIRNA" 
Pred kratkim sem hotel kupitit 

klobase v mesnici »Mirna« na Ma
riborski cesti. Ko sem stopil v mes
nico, se je mesar ravno pogovarjal 
z neko žensko. Počakal sem, vendar 
je to čakanje trajalo precej dolgo. 
Sele čez čas, ko sem postal nemiren, 
me je mesar vprašal, kaj bi rad imel. 
Hotel sem kupiti 10 dkg navadnih 

klobas, to sem mu tudi povedal. Do
bil sem dokaj čuden odgovor; »Kaj 
me sploh motiš za borih 30 dinar
jev, jaz sedaj sklepam kupčijo za 
30 jurjev!« Tako v tej poslovalnici 
nisem dobil zaželenih klobas. Kaj 
pravite vi na to? 

Stane Dežan (delavec, Laško) 

P R I P O M B A U R E D N I Š T V A 

K e r nam bralci pogosto poši
ljajo kritične in tudi druge d o 
pise smo uvedli posebno rubriko 
z naslovom »Vaše vrs t ice«. P ro 
simo vas, da dopise za to rubriko 

posebej označite, jih podpišete in 
navedete točen naslov. Na even
tualna vprašanja, ki ne zanimajo 
širokega kroga bralcev, bcmo od
govori l i posebej po pošti. 

V C e l j u n o v h o l e l 
Na Zavodu za napredek gospodar

stva v Celju te dni izdelujejo inve
sticijski program za novi hotel v 
Celju. 

Poslopje bo stalo ob Mariborski 
cesti, zraven cerkve sv. Duha. 

Iz načrtov je razvidno, da bo ho
tel eden najsodobnejših, zelo mo
derno opremljen in hkrati kar naj
bolj ekonomično izkoriščen. Hotel 
bo imel 30 enoposteljnih, 20 dvopo
steljnih sob in dva apartmana. Ra
zen tega bodo uredili restavracijo 
z bifejem in vrtom. Prostori shramb 
in kleti bodo tudi sodobno oprem
ljeni. Skladiščenje bo v glavnem s 
priročnim tovornim dvigalom. 

Kuhinja bo urejena na osnovi naj
novejših dosežkov in bo zelo higi-
enična. Funkcionalno bo razčlenje
na in s tem prilagojena potrebi po 
hitrem in čistem kuhanju. Oprem
ljena bo s sodobnimi kuhinjskimi 
stroji in imela hladilne naprave, ki 
bodo ugodno vplivale na pestro iz
biro. V hotelu bo poseben prostor 
— razdeljevalnica, v katero bodo 
prihajala gotova jedila in se šele od 
tu delila gostom. 

Zdaj pa še nekaj o rentabilnosti 
hotela. 

Ce primerjamo vložena sredstva 
(okoli 140 milijonov dinarjev) ugo
tovimo, da na posteljo odpade manj 
kot dva milijona vloženih sredstev. 
Po domači praksi, oziroma po ne
kakih nenapisanih normah, pa je go
spodarsko utemeljen razpon od 1,6 
do 2,4 milijona na posteljo. Iz vsega 
vidim.o, da bo novi celjski hotel ma
lo pod to sredino. To je vsekakor 
ugodna ugotovitev. 

Pojavlja pa se tudi vprašanje bo
dočega izkoristka hotela. Iz obsto
ječih podatkov je očitno, da to v 
Celju ne bo problem in da ima ho
tel zagotovljene goste za povpreč
nega 70 % letnega izkoristka. 

Sredstva za gradnjo so zagotov
ljena in ga bodo verjetno že kmalu 
začeli graditi. J. L. 

CELJE 
V teh dneh dokončujejo ureditev 

kanalizacije na Hudinji. Pri tej 
gradnji je učinkovito pomagala mla
dina. Istočasno pa so se šolarji no
ve osnovne šole na Hudinji odločili, 
da si bodo sami uredili okolje šole 
Naš posnetek kaže četrtošolce. ko 
urejujejo nasip ob cesti, ki pelje 
proti šoli. 

P R V A DELA ZA UREDITEV 
NOVE TRŽNICE v Celju so že v 
teku. Zdaj je v izdelavi železna kon
strukcija za tržno halo. Ce bo šlo 
vse po sreči, bo hala stala do konca 
oktobra. 

Z A K A J S O C E N E Z O P E T P O S K O Č I L E ? 

T r g j e bil pretekl i teden b o l j e zalo
žen, žal pa so cene zopet poskoči le . T o 
zn sedanj i čas n i k a k o r ni po trebno . 
K o n k u r e n c a , ki so j o p r e j š n j i teden 
tako navdušeno pozdrav i l e ce l j ske go
spodinje , ko j e šmarska Pos lovna zveza 
po zelo nizkih cenah v r g l a na trg s a d j e , 
bi l ahko še n a p r e j prepreč i la skoke cen. 

Poleg ob ičajn ih art ik lov , ki j ih po
grešamo na ce l j skem trgu , j e b i lo v 
zadnjem tednu občutno p o m a n j k a n j e 
parad ižn ika , 

ŠTORE 

K O L E K T I V ŽELEZARNE V ŠTO-
RAH gradi vodovod na Lipi z no
vim zajetjem vode. Dela v redu po
tekajo, 

KER Ž E L E Z N I C A še ni dala so
glasja, se tudi dela za ureditev no
ve tržnice in avtobusne postaje v 
Štorah niso začela. Ta dela bo fi-
nansirala Železarna v Štorah. 

ŽALEC 
Oddaljenost posameznih večjih 

gospodarskih središč v žalski občini 
izključuje strnjeno gradbeno dejav
nost po vzoru Celja in Velenja, Spri
čo tega v Žalcu predlagajo ustano
vitev stanovanjske zadruge za ob
močje vse občine. Njena naloga bi 
ne bila le zbiranje interesentov, 
temveč še skrb za čimbolj sklenje
no zazidavo naselij, kot to predvi
deva osnutek urbanistične ureditve. 
Žalca, Šempetra, Polzele in Prebol
da, Razen tega bi zadruga uvajala 
tipske gradnje po načrtih, ki jih je 
že osvojil celjski biro za stanovanj
sko izgradnjo. 

Zanemarjena in preplitva struga 
Godomlje je postala resna zavora 
za nadaljnji razvoj Žalca. Zamoč
virjena zemljišča ne koristijo kme
tijstvu, niti niso primerna za stav-
bišča, a tudi kanalizacije tod ni 
možno speljati. Vodna skupnost ima 
sicer načrte za preložitev in poglo
bitev struge. Vložili so tudi zahte
vek za potrebno posojilo in v koli
kor bodo sredstva na razpolago, bi 
dela pri ureditvi tega območja kon
čali prihodnjo pomlad. Občina je to 
iniciativo podprla, ustanovili pa so 
tudi poseben režijski odbor za regu
lacijo Godomlje. 

BEZOVJE 
Na območju KZ Slivnica so se za

družniki Karel Pušnik, Matija Gu-
ček in Ivan Zdolšek odločili, da bo
do na skupni površini 1,5 ha pose
jali pšenico. Na tem kompleksu bo
do svoj'e njive združili in odstranili 
stare mejnike. 

ŠENTJUR 
V Šentjurju se pripravljajo na 

proslavo 40. obletnice ZKJ in SKOJ. 
Ob tej priložnosti bo osnovna orga
nizacija ZKS odkrila spominsko plo
ščo na Baršičevi hiši v Vrbnem, kjer 
je bil ustanovni sestanek prve par
tijske celice v Šentjurju in sestanek 
prve celjske čete. Hkrati bo osnov
na šola v Šentjurju praznovala 50. 
obletnico obstoja, strelska družina 
pa bo razvila svoj prapor. Skupna 
proslava bo 27, septembra dopoldne 

Zagrebčani pojo za nas 
Lepake po mestu j e verjetno 

že vsak videl . V soboto gostuje 
v Celju »Vedra scena«, ki deluje 
v okviru zagrebške koncertne po
slovalnice. V Celju nastopajo pod 
geslom — Pojemo za vas. 

Ansambel, ki bo v soboto odprl 
letošnjo sezono zabavne glasbe v 
Celju (upajmo, da ne redko pose
jane), sestavljajo večinoma člani 
zagrebške radiotelevizije. Tako se 
nam bo predstavil sekstet Zeljka 
Prokupa. Sest pevcev, ki bodo 
peli najpopularnejše zabavne 
skladbe domačih in tujih avtor
jev , so ljubiteljem te vrste glasbe 
znani. Jasna Benedek, Toni K l j a -
kovič, I v o Mavrinec in Duo K v a r 
ner, so še znani asi. Presenečenje 
pa bo brez dvoma nastop enajst
letne pevke Brankice Obradovič, 
ki žanje vedno več uspehov na 
javnih nastopih. 



Telesna vzgoja in šport 

TRI ZLATE IN TRI SREBRNE 
za celjske atlete in atletinje na Balkanskih igrah 

V ponedeljek so bile v Buka
rešti končane osemnajste Balkan
ske igre v atletiki. Navzlic izred
nemu finishu, so jugoslovanski 
atleti (moški) zasedli šele drugo 
mesto, medtem, ko so se ženske 
uveljavile na tretje. 

V jugoslovanski reprezentanci 
je nastopilo več članov in članic 
atletskega društva Kladivar. Za 
vse te lahko rečemo, da so izpol
nili vsa pričakovanja. Posebno 
pohvalo zasluži Stanko Lorger, 
ki je osvojil kar dve zlati kolajni 
in to v teku na 100 metrov s ča
som 10,5 in v teku čez visoke 
ovire z novim rekordom stadiona 
14,1 sekunde. Zraven njega se je 
v moški vrsti še posebej odliko
val Jože Brodnik, ki je v najtežji 
disciplini, to je v deseteroboju, 
osvojil srebrno medaljo in z iz
kupičkom 6.954 točk postavil nov 
državni rekord. Zanimivo je, da 
je Brodnik zaostal za zmagoval
cem le za eno točko! Odličen je 
bil tudi Miro Kolnik, ki je s 6.689 
točkami zasedel četrto mesto. 

Čeprav Važič ni osvojil nobene 
medalje, pa je startal več kot 
uspešno. Tako se je v teku na 
800 metrov uveljavil na sedmo 
mesto s časom 1:51.8, v teku na 
1.500 metrov pa na peto mesto 
s 3:49.2. Ostala dva celjska atleta, 
to je Cajhen in Lešek, nista do
segla vidnih uspehov. 

V ženski vrsti je za posebno 
presenečenje poskrbela Ančka 
Slamnikova, ki je z izrednim £i-
nishem na 400 metrov prva pre
trgala vrvico na cilju in posta
vila s časom 57.4 sekunde nov 

Jože Brodnik 

državni rekord. Zlata medalja je 
bila tako več kot zaslužena. Ista 
tekmovalka je v teku na 800 
metrov dosegla peto mesto in s 
časom 2:13.0 nov slovenski re
kord. Mladinka Gašparutova je 
bila v tej disciplini sedma s časom 
2:20.5. Tudi to je lep uspeh za 
njen prvi nastop v državni repre
zentanci. 

Neumorna in hkrati odlična je 
bila Olga Sikovec, saj je osvo
jila kar dve srebrni medalji; če 
pa računamo še njeno udeležbo 
v zmagoviti štafeti 4 krat 100 
metrov, potem ji moramo pripi
sati še eno zlato. Sto metrsko 
progo je Šikovčeva premagala v 
času 12.1, dve sto metrov pa s 25.2 
sekunde. 

Celokupni uspeh celjskih atle
tov in atletinj na Balkanskih 
igrah je odličen: tri zlate, oziroma 
če računamo štafeto štiri ter tri 
srebrne medalje, zraven tega pa 
eno četrto, dve peti in dve sedmi 
mesti. Čestitamo! 

ID let nogometoEga kluba v Velenju 
R E P R E Z E N T A N C A CELJA : RUDAR (Velenje) 2:1 

V središču vseh športnih dogod
kov v nedeljo v Velenju je bila 
prav gotovo prijateljska nogometna 
tekma med podzvezno reprezentan
co Celja in domačo enajstorico Ru-
dar-Partizan. Celjsko ekipo so v 
glavnem sestavljali igralci železni-

čarskega kluba. Tekma se je končala 
z zmago gostov 2:1, navzlic temu. 
da so bili domačini nekoliko boljši 
v igri, zato pa manj učinkoviti pred 
golom. 

Igra je bila lepa, živahna in bor
bena. Zal pa jo je vodil sodnik,, ki 
ni bil kos svoji nalogi. 

V odmoru nogometnega dvoboja 
je bila lepa svečanost ob desetlet-

Predsednik društva izroča priznanje 
Hudarinu 

niči nogometnega kluba velenjskih 
rudarjev. Ob tej priložnosti je spre
govoril predsednik društva Parti-
zan-Rudar tov. Rafko Žagar, ki je 
orisal pot, težave in uspehe tega 
športnega kolektiva. Zraven tega je 
izrekel priznanje in podelil diplome 
ne samo najstarejšim in najbolj pri
zadevnim igralcem' temveč prav ta
ko ustanoviteljem in funkcionarjem 
kluba. Med aktivnimi nogometaši je 
na prvem mestu omenil Karla Vajd-
hauserja, ki se že dvanajst let ak
tivno udejstvuje v tej panogi. Zra
ven njega so dobili diplome še dru
gi igralci, kot Hudarin ¡pd. Več kot 
tisoč gledalcev je s ploskanjem po
zdravilo nagraditev ustanoviteljev 
kluba, kot Fišerja, Novaka, Krumpa 
in Rahtena. Zaslužna priznanja pa 
so prejeli še drugi delavci: Kočar, 
Demšar, Vrečko itd. 

V odmoru tekme je bil tudi skro
men atletski program, v katerem 
so nastopili mladi tekači Kladivar-
ja, Žalca in Velenja. Tekli so na 
200 in tisoč metrov. 

NOGOMET 

Zmaga v tretjem kolu 
Nedeljska nogometna tekma na 

Glaziji med domačim Kladivarjem 
in Mariborom je prinesla Celjanom 
dve dragoceni točki. Začetek je si
cer pripadal gostom, ki so kmalu 
povedli z 1:0. Vendar so Celjani 
začeli vztrajno napadati, toda žal 
spočetka brez uspeha. Sele v drugi 
polovici prvega polčasa so dosegli 
izenačenje. Segin prosti strel je Ma-
rinček z glavo usmeril v mrežo go
stov. Isti igralec je nekaj minut za 
tem iz gneče dosegel še drugi gol 
za Kladivarja in s tem tudi postavil 
končni rezultat tekme. Lahko reče
mo, da je bila to ena povprečnih 
Kladivarjevih iger, ki pa je bila zelo 
hitra. Imela je živahen tempo od 
začetka do konca. Najboljši v mo
štvu Celjanov so bili Bencik, Coklič 

in Vodeb v obrambi ter Zaje in Hri-
bernik v napadu. Tudi Kokotec se 
je trudil, medtem ko je Radič teh
nično dokaj slab, Marinček precej 
okoren, Stqj pa s svojim odvečnim 
tekanjem pb igrišču včasih nekori
sten. 

Dve planirani točki sta na var
nem, upamo pa, da bodo Celjani tu
di to nedeljo v Ljubljani proti no
vemu članu SCL Iliriji uspešni. Se
veda pa bodo morali kljub vsemu 
zastaviti vse sile. 

STRELJANJE 
S T R E L C I IZ Š T O R - N A J B O L J Š I 

V nede l jo so v V e l e n j u nastopil i tudi 
strelci . Pod pokrov i te l j s tvom O k r a j n e g a 
o d b o r a S Z D L in s pomočjo o k r a j n e g a 
s tre l skega o d b o r a j e domača d r u ž i n a pr i 
p r a v i l a množično t e k m o v a n j e ek ip in 
posameznikov z zračno puško . T u d i ta 
pr ired i t ev j e b i la ¡posvecena j u b i l e j 
nemu letu Zveze komunistov Jugos lav i j e 
in S K O J . 

T e k m o v a n j a se j e udelež i lo 389 strel
cev, oz iroma 35 strelskih druž in . V na
stopu moških moštev so zas luženo zma
gal i strelci K o v i n a r j a iz Štor s 35" 
krog i od 400 možnih. Za ta uspeh so 
p r e j e l i lepo zastavico p o k r o v i t e l j a . M e d 
posamezniki pa j e p r v o mesto zasedel 
Janko Smeh, p r a v tako iz Štor, s 93 
krog i od 100 možnih. 

V t e k m o v a n j u žensk j e b i la n a j b o l j š a 
L i d i j a L e b a n z 81 krog i od 100 možnih. 

K e r smo že pr i n a j b o l j š i h n a j p o v e m o 
še n a j b o l j d isc ip l in irano ek ipo: to so 
bi l i strelci iz Š m a r j a . 

P r i r e d i t e l j t e k m o v a n j a j e podel i l spo
minske p lakete vsem d r u ž i n a m , ki so 
nastopile, zraven pa j e prakt ične na
g r a d e dobi lo sto strelcev. 

P R V O M E S T O Z A M E J A V Š K A 
Pre tek lo soboto se j e v Z a g r e b u začel 

d v o b o j v s t r e l j a n j u med repub l i šk ima 
reprezentancama H r v a t s k e in S loven i je . 
V s lovenski ekipi j e nastopilo več strel
cev iz C e l j a . M e d temi se j e n a j b o l j 
od l ikova l M i r k o M e j a v š e k , ki j e zase
del p r v o mesto v s t r e l j a n j u z o l impi j sko 
pištolo. Z r a v e n Poldeta T r ž a n a , ki se j e 
uve l jav i l pr i s t r e l j a n j u z m a l o k a l i b r s k o 
puško j e lep uspeh doseg la še M a j d a 
Ž e l j , ki j e v isti disciplini pri ženskah 
zasedla četrto mesto. 

ODBOJKA 
M L A D I N S K I A K T I V I M E D S E B O J 

V okv iru mlad inskega s l a v j a v V e l e 
n j u j e bi lo tudi t e k m o v a n j e v o d b o j k i 
med tremi mladinskimi aktivi in' sicer 
iz Topolš ice , Žalca in Rogaške Slat ine . 
M e d temi so se n a j b o l j e drža l i igralc i 
iz Topolš ice , ki so o b a tekmeca o d p r a 
vili z 2:0 in tako zasedl i p r v o mesto. V 
borb i za d r u g o mesto j e Žalec zmagal 
nad Rogaško Slat ino z 2:1. 

C E L J S K I D I J A K I - Š A I I I S T I N A B L E D U 
M i n u l e dni j e d v a n a j s t šahistov ce l j 

ske g imnaz i j e ob i ska lo pod vodstvom 
prof. F r a n j a Kruš iča turnir kandidatov 
za svetovno prvenstvo na B ledu . O g l e d 
t u r n i r j a sta j i m omogoči la r a v n a t e l j 
stvo in aktiv L j u d s k e mladine . M l a d i 
ce l jski šahisti so si og ledal i zanimive 
part i j e četrtega ko la . P o og ledu B leda , 
so se podal i n a lov za av togrami . T a k o 
so tudi priš l i v stik z n a j b o l j š i m i ša
histi na svetu. 

R A D I O 2 0 2 

N e d e l j a , 2?. s ep tembra 
12.00 P o g o v o r z d r ž a v l j a n i 
12.10 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 
12.15 N a š i poslušalc i čest i tajo in po

z d r a v l j a j o 

P o n e d e l j e k , 28. s eptembra 
17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
1?.10 K i t a r o igra L e s P a u l 
17.20 Športni tednik 
17.30 N a š i poslušalc i čestitajo in po

z d r a v l j a j o 
17.45 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 

T o r e k , 29. s eptembra 
17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 N a r o d n e in umetne pesmi p o j e 

mešani z b o r » F r a n c e P r e š e r e n « 
p . v. Jožeta K o r e s a in moški zbor 
» S v o b o d e « V o j n i k p . v. M . Leb iča 

17.50 N a š i poslušalci čestitajo in po
z d r a v l j a j o 

17.45 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 

S r e d a , 30. s eptembra 
17.00 C e l j s k a kron ika 
17.10 Poliče in va l čke igra trio E d i j a 

G o r š i č a , p o j o M a r i j a , Jože in 
M i r k o 

17.30 N a š i poslušalc i čestitajo in po
z d r a v l j a j o 

17.45 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 

Četr tek , 1. ok tobra 
17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 P o j e K o m o r n i moški zbor p. v. 

E g o n a K u n e j a 
17.30 N a š i poslušalci čestitajo in po

z d r a v l j a j o 
17.45 Z a b a v n a g lasba , vmes o b j a v e 

Petek , 2. ok tobra 
17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 P o l k e in va l čke igra trio M a k s a 

Kovač iča 
17.30 N a š i poslušalc i čestitajo in po

z d r a v l j a j o 
17.45 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 

Sobota , 3. o k t o b r a 
17.00 C e l j s k a k r o n i k a 
17.10 Z a v s a k o g a r ^ e k a j 
17.30 N a š i poslušalc i čestitajo in po

z d r a v l j a j o 
17.45 Z a b a v n a g l a s b a , vmes o b j a v e 

Komisija za sprejemanje in odpovedovanje delovnih razmerij pri 
Tovarni nogavic Polzela 
razpisuje delovni mesti: 

1. POSLOVODJE P R O D A J A L N E N O G A V I C V CELJU. 
Pogoj : izpit za trgovskega poslovodjo. 

2 P O M O Č N I C E T E K S T I L N E STROKE. 
Pogoj : izpit za trgovsko pomočnico. 

Nastop službe s 15. oktobrom. Plača po tarifnem pravilniku. 
Prijave sprejema Tovarna nogavic Polzela. 

C e n j e n e s tranke obveščamo, da smo 
oglasno-uaročninski oddelek » C e l j s k e g a 
tednika« presel i l i v prostore Časopis 
nega p o d j e t j a » C e l j s k i t isk« C e l j e , T r g 
V. kongresa 3, poštni preda l 152, telefon 
števi lka 25-75. 

Pros imo, da se v zvezi z u p r a v n i m 
pos lovanjem o b r a č a j o le na g o r n j i na
slov. 

U p r a v a 

SLUŽBE 

S P R E J M E M v a j e n c a - k o za z la tarsko 
obrt . T a n j š e k E d v a r d , C e l j e , M a r i b o r 
ska cesta št. 53. 

I Š Č E M ženskega inš truktor ja p o l j s k e g a 
j e z i k a . N a s l o v v u p r a v i l ista. 

O B V E S T I L A 

T E Č A J M E D N A R O D N E G A J E Z I K A 
E S P E R A N T O 

Esperantske društvo v C e l j u p r i r e j a 
tudi letos začetniški tečaj esperant-
skega j e z i k a . T e č a j se b o priče l 5. al i 
6. oktobra . 

P r i j a v i t e se v k lubsk ih prostorih d r u 
štva vsak večer od 18 do 19. Esperant-
sko društvo , C e l j e , Š landrov trg 5. 
pr i t l ič je . 

O B V E S T I L O 

P lan insko društvo T r b o v l j e p r i r e j a 
v nede l jo , 27. s eptembra 1959 na Mrz l i c i 
spominsko pros lavo ob 60-letnici zgra
ditve I l a n s e n b i h l e r j e v e p laninske koče 
na Mrz l i c i . Pr ičetek pros lave bo ob 10 
p r e d kočo JA* Mrz l i c i . 

V a b i m o vse preb iva lce S a v i n j s k e do
l ine, d a se iproslave ude leže v čim 
večjem številu. 

P lan insko društvo T r b o v l j e 

Starši vpišite vaše otroke v ba
letno šolo 

SONJE GORJANCEVE 

Balet utrjuje zdravje, oblikuje 
postavo in popravlja morebitne 

telesne hibe. 

Začetek pouka 2. oktobra ob 5. 
uri popoldne v telovadnici 

I. osnovne šole v Celju. 

Komisija za sklenitev in odpovedovanje delovnih razmerij pod
jetja »JWESNINE CELJE«, Linhartova ulica št. 1, Celje 

r a z p i s u j e 

delovno mesto 

STROJEPISKE 

vešče samostojnega dela v administraciji. 

Plača po tarifnem pravilniku. 

C e n j e n e bra lce obveščamo, da bo v 
p r i h o d n j i številki n a g r a d n a anketa 
P o d j e t j a E l e k t r o - M e r c a t o r . 

P R O D A M 

U G O D N O P R O D A M malo posestvo vseh 
kul tur , p r i železniški in avtobusni po
staj i . Ša lamon, Zbe lovo p r i P o l j č a n a h . 

P R O D A M N O V avtomatski plet i lni s t ro j . 
T iho le , C e l j e , Tomšičev trg 13. 

U G O D N O P R O D A M g r a d b e n o parce lo 
v C e l j u . N a s l o v v u p r a v i lista. 

P R O D A M B A R A K O , leseno, 8 X 4 m, 
pokri to z opeko , u p o r a b n o za avto
mobi l sko g a r a ž o . N a s l o v : Z idanškova 
19/Î — desno, C e l j e . 

P R O D A M d v a z idana štedilnika: levi in 
desni . N a s l o v v uprav i lista. 

Z A R A D I S E L I T V E p r o d a m : k u h i n j s k o 
kredenco , mize, stole, omare , komplet 
no spalnico in jedi ln ico (tudi posa
mezne k o m a d e ) . N a s l o v v uprav i lista. 

U G O D N O P R O D A M parce lo — površ ina 
50 arov , ležečo ob g lavni cesti med 
Petrovčami in Ža lcem. In formac i je . 
T e h a r j e 12. 

N O V O » J A W O « « 175 ccm p r o d a za goto
vino K O T N I K . Šmartno ob Paki 53. 

B S A - n o v e j š i ugodno p r o d a m . M r z e l , 
C e s n i k o v a 22, L j u b l j a n a . 

S T A N O V A N J A 

U Č I T E L J I C A na I l u d i n j i išče prazno 
ali o p r e m l j e n o sobo. Šalamon, O s n o v n a 
šola, H u d i n j a , C e l j e . 

S K R O . M E N , pošten moški srednj ih let 
želi o s k r b o pr i skromni , pošteni d r u 
žini v C e l j u ali b l i žnj i okolici . N a 
slov v u p r a v i l ista. 

S A M S K I upokojenec išče s tanovanje in 
h r a n o . P lača n a p r e j ! P o n u d b e na 
u p r a v o lista pod šifro » S a m s k i « . 

O D D A M sobo za pomoč v gospodinjs tvu 
z de lno h r a n o . L a h k o tudi d i j a k i n j a . 
N a s l o v v u p r a v i lista. 

R A Z N O 

V Z A M E M v n a j e m pianino ali k l a v i r . 
P lan ino eventua lno k a s n e j e o d k u p i m . 
N a s l o v v u p r a v i lista. 

T R G O V S K O P O D J E T J E » C e n t e r « C e l j e 
p o t r e b u j e g a r a ž o za dostavni avto. 

V R T I C K A R , S A D J A R ! D r e v e s c a : j a b 
lane , hruške , češp l je , s l ive, b r e s k v e , 
češnje , v i šn je , mare l ice , r ibez , vrt
nice vzgo jene na težji , s labši zemlj i , 
so p r i p r a v l j e n e ! Piši po seznam. — 
Anton Jelen, drevesnica , Šenti l j pr i 
V e l e n j u . 

I Z G U B L J E N O 

N A J D I T E L J listnice i z g u b l j e n e - Žalec 
— G o t o v l j e , n a j obdrž i denar in vrne 
dokumente . 

O B V E S T I L O 

N a s l o v o v za oglase , ki so 
pod š i fro, n e i z d a j a m o , 
oz iroma n e p o š i l j a m o . Za 
takšne oglase vložite p i s m e 
n e p o n u d b e . 

Z a ostale og lase , za katere se 
naslovi in in formaci je d a j e j o v 
u p r a v i l ista, bomo pismeno od
g o v a r j a l i le , če b o d o prosi lc i v 
svoj ih pismih pri loži l i znamko za 
30 din . 

S p r e j e m a n j e og lasov in o b j a v 
z a k l j u č u j e m o v s a k o sredo ob 12. 

U p r a v a C e l j s k e g a tednika 

K O N C E R T I 

v sredo, 7. oktobra . I . a b o n m a j s k i 
koncert 

Z A G R E B Š K I S O L I S T I 
D i r i g e n t in solist: Antonio Janigro . 
Koncer tna pos lovalnica pri G l a s b e n i 

šoli v C e l j u s p r e j e m a abonente do 5. 
o k l o b r a . Lansikim abonentom hranimo 
n j i h o v e sedeže do 26. s eptembra . 

T e l . 27-12 

Z A H V A L E 

Z A H V A L A 
O b nenadni izgubi mojega moža in 

očeta 
K A R L A K L E P E J A 

se i skreno z a h v a l j u j e m o kolekt ivu , 
u p r a v i , s indikalni podružnic i in godbi 
Že lezarne Štore ter vsem, ki so p o k o j 
n ika s p r e m l j a l i na zadnj i poti. H v a l a 
čč. duhovšč ini . 

Ž e i l « , hči, oče, mati in bra t 

Z A H V A L A 
V s e m , ki ste spremil i na zadnj i poti 

m o j e g a moža in očeta 
J A K O B A P O D G O R Š K A 

i skrena hva la . 
Posebno se z a h v a l j u j e m o o s e b j u ki

r u r š k e g a o d d e l k a C e l j s k e bolnišnice in 
kolekt ivu L e s n e g a p o d j e t j a L a v a za p r e 
krasen venec in vso i zkazano pomoč in 
pozornost . 

Ž a l u j o č a žena, hči in ostalo 
. .. M H i d s t v o 

K I N O 

K I N O U N I O N 
O d 29. 9. — 3. 10. 1959 » A n a s t a z i j a « 
amerišk i c inemaskope fi lm 

K I N O M E T R O P O L 
O d 26. - 30. 9. 1959 » L a d j a , ki j e 
umr la od sramote« angleški film 



PODVODNI DIZERTANTI 

Oddelek »sovražnikovih« ladij se 
je zasidral v zalivu. Luko brani 
močno protiletalsko topništvo, cevi 
na ladjah pa pomenijo lahko hude 
izgube vsakega, ki bi tvegal odkrit 
spopad. Vojna zvijača, ki se v naj
različnejših oblikah ponavlja vse od 
»trojanskega konja« in verjetno še 
od prej, bi bila kot naročena . . . 

Podmornice so poskušale prese
netiti budnega sovražnika. Toda na
letele so na gosto zaporno mrežo, 
vso načičkano s podvodnimi mina
mi. Sovražnik se ne pusti iznena
diti in je mislil na vse . . . 

Res na vse? 
Nekje zunaj zaliva se je na strmo 

skalno obalo prikradla skupina vo

jakov. Pogumni fantje delajo tiho. 
Naglo se slačijo in ponovno obla
čijo. Toda kakšni so zdaj ti vojaki. 
Tesna prilegajoča obleka iz nepre-
močljive snovi, na nogah žabjim 
plavutim podobna obuvala, na gla
vah imajo čelade z velikimi očali, 
na hrbtu pa naprave, podobne bu-
tanskim steklenicam. Brez besed si 
porazdelijo razno orodje, za pas si 
pritrdijo edino orožje — bodala. Po
tem pa spremenjeni v čudne pojave 
zdrsnejo eden za drugim v morje. 
Vsi so odlični plavalci. V globini se 
naglo bližajo podvodnim zaporam 
pred zalivom . . . Zdaj so na cilju. 
Gibi so zamenjali glasna povelja. 
Vsak ve, kaj mu je storiti. Eni pre
gledajo napravo, če nima signalnih, 
oziroma alarmnih naprav, drugi pa 
se vrtijo pkoli zloveščih min in jih 
spreminjajo v nedolžne in nenevar
ne železne balone. Neka skupina se 
ukvarja z železno mrežo. Podvodni 
aparati za rezanje železa svetlikajo-
kot drobne lučke. V mreži nastaja 
velika luknja . . . 

Tiho, kot so prišli, zapuščajo pod
vodni diverzanti bojno polje. Nekje 
iz globine se izmotajo temne gmo
t e . . . Podmornice. Zdaj jim je pot 
v zaliv odprta. Vojaki-žabe so jim 
nasilno odprli vrata . . . Sovražnik 
nič ne sluti. V svoji zavesti, da je 
za vse poskrbljeno, se zavaja v brez
brižnost. Podmorniški torpedniki 
merijo natančno in nemoteno. Zdaj, 
zdaj bodo iz cevi šinila pogubna 
torpeda . . . 

To je bila seveda samo vaja. c. k. 

Po opravljeni nalogi so vojaki-žabe spet prilezli iz va lov . . . 

Če bo človeštvo 
ohranilo;mir 

»REPORTAŽA O 21. STOLETJU« 

V Sovjetski zvezi je nedavno iz
šla knjiga, ki ima naslov »Repor
taža iz 21. stoletja«. Vsebina te knji
ge spominja na snov iz kakšnih 
znanstveno-fantastičnih romanov. 
Kakšne napovedi vsebuje knjiga, 
kjer v uvodu piše, da so vse, še ta
ko neverjetne stvari, resničnost bliž
nje bodočnosti. 

Kraje na zemlji, piše v knjigi, bo
do povezovale elektronske ceste. Se
daj puste tundre, puščave in prago
zdove bo najti samo še na starih 
zemljevidih. Takrat bo tam valovi
lo žito, ki bo dajalo kruh domala 
enkrat številnejšemu prebivalstvu 
planeta. Medicina bo delala čudeže 
s presaditvami raznih organov. Pred 
nedavnim so že v SZ z operacijo 
naredili dvoglavega psa, ki je ne
kaj časa živel in z obema glavama 
pil in jedel. Ogromno hrane in dru
gih snovi bo dajalo morje, ki je do
mala neizčrpna zakladnica. 

Med Zemljo in Mesecem bo stalni 
raketni promet. V Mesečevih krater
jih bodo nastala prava naselja 
ogromnih steklenih kupol, pod ka
terimi bo rasila zelenjava,- cvetelo 
cvetje in ljudje se bodo tam poču

tili kot na zemlji. Luna bo nekak 
sedmi kontinent zemlje, od koder 
bo človek osvajal vesolje. 

Človeštvu se spričo naglega na
predka znanosti in tehnike v krat
kem času marsikaj obeta. Pogoj je 
samo eden, na videz enostaven, to
da najbolj problematičen: Ce bo člo
veštvo ohranilo mir. V nasprotnem 
primeru utegne zemlja postati ena 
sama puščava pod smrtonosnimi 
atomskimi oblaki . . . c. 

VRTNE BOROVNICE IN GOBE 
Za nekatere gozdne sadeže so 

ljudje mnenja, da jih ni mogoče 
udomačiti. Pa vendar to ni res. V 
Ameriki vsako leto naberejo okoli 
400.000 ton vrtnih borovnic, ki jih 
vzgajajo na posebnih plantažah. Te 
borovnice so vrh tega še debelejše, 
saj dosežejo debelino divjih češenj. 
Medtem ko so gozdne borovnice tu
di pod lupino temne barve, so udo
mačene pod temnoplavo lupino po
polnoma bele. Čeprav domala vsako 
požlahtnjeno jagodičevje izgubi na 
vitaminih in sladkorju, pri teh vrt
nih borovnicah to ni primer. 

Cez lužo prihajajo še bolj never
jetne vesti. Namreč, da so začeli na 
plantažah vzgajati tudi gobe. Za
enkrat se jim je posrečilo tako pri
delovati samo lisičke. 

Španija? Ne, Švedska! 
Kdo bi si mislil, da bi na severu 

Evrope našel takle prizor: 
Na dvorišču neke cerkve je klop, 

pred katero je lesena naprava po
dobna »lisicam« iz srednjega veka. 
Cerkveni »sodniki« obsodijo grešni
ke na sramotno klop. Tu morajo se
deti, vklenjeni za noge v leseno » l i 
sico« in se izpostavljati v zasmeh 
in sramotenje drugih »grešnikov«. 
Ce bi kaj takega našli v Španiji, bi 
to ne bilo toliko čudno, kot če se to 
zgodi na Švedskem, ki je vendarle 
daleč bolj civilizirana in demokra
tična dežela. To je dokaz, da tudi 
v razvitih deželah cerkev ni prišla 
ravno daleč od grozovitih inkvizicij
skih metod. 

Takole vklenjene sedijo na sramotni 
klopi . . . 

Vojaki-žabe, so v zadnji vojni postali izredno pomemben doda-: 
tek mornariškim enotam, le med vojno so domala vse modernejše 
mornarice na svetu ustanovile oddelke podvodnih lovcev. Tudi na
ša vojna mornarica, ki je pred kratkim praznovala vsakoletni 
praznik, ima take oddelke, katerih člani tudi v niirnem času ve
liko tvegajo pri opravljanju svojih dolžnosti. Obiščimo jih nekje 
na Jadranu. 

Trije beli gumbi 
Franček ima ljubko mlado ženo. 

To je popolnoma pravilno in nihče 
mu ne oporeka, da ^je tako. Toda 
ženka je ženka, mlada in muhava, 
kot so pač ženke, ki niso več dekli
ce, a bi še vendar rade bile deklice 
in ženke hkrati. Nenehno so v skr
beh za frizuro, za ovratnike, za mo
do. To so življenjsko pomembne za
de vščine v zakonu. Če fant ni bil 
pripravljen na to — kar Franček 
dejansko ni bil! — nastajajo na za
konski poti ovire, ki jih mora ved
no znova in znova premagovati. 

In zgodilo se je. Za rojstni dan je 
Franček iz prihrankov, ki jih je na
sledil z dodatnimi honorarji, — se
veda, teh žena ni v knjižila v doma
čem knjigovodstvu! — kupil neko 
nežno pisano blago ter jo čudovito 
prijetno presenetil. Toda kako si je 
s tem zagrenil naslednje dni! Preli
stala je vrsto modnih revij in ga 
kar naprej povpraševala za mnenje 
o dekolte jih, o širokih ali ozkih 
ovratnikih, o vrečasti, trapezasti ali 
zvončasti obliki, skratka vse o A in 
H modi. Poslednji so bili na vrsti 
gumbi. Po enotedenskem pričkanju 
in hurpnih razpravah s sosedami, 
prijateljicami in dosegljivimi sorod-
nicami, se je brhka ženka odločila 
za rumene ali bele niti okrogle niti 
oglate gumbe, temveč za nekako 
srednjo nespoznavno in ne popolno
ma določljivo obliko, skratka: ne
kaj fantastičnega. In Franček, ki je 
večkrat popotoval v Celje ali Za
greb, je moral na lov za takimi 
gumbi. 

Ч 

V Celju je oblazil vse trgovine, 
a takih gumbov ni našel. Bili so 
modrikasti, zelenkasti, sivi, črni, a 
tudi beli in rumeni, le taki ne, kot 
jih je na vsak način hotela imeti 
ženka. ' ' :r -^j. I • <• « .. / - >' -

»Si jih prinesel?« je bil prvi po
zdrav. Franček se je obetajoče na
smehnil. Planila je k njemu in ga 
skoraj dušila v objemu: »Ti si moj! 
Si jih le prinesel! Uh, kako te imam 
rada!« ga je poljubljala. »Pokaži!« 

»Pa take si prinesel!« je obupano 

K o z e r i j a 
spremenila glas. »Ja, moški ste pač 
moški. Pa veš, da bi do nedelje mo
rala imeti obleko gotovo. Narejena 
je že, samo še gumbi. In ti mi pri-
neseš to. Vidim, da ne znaš izbirati. 
Sama pojdem!« je z nekoliko mrač
nim licem odločila ženka. 

»Res ni bilo drugačnih, draga!« 
jo je proseče prepričeval mož. Nič 
ni pomagalo, le drugi dan sta se 
oba odpravila v tretje pomembnejše 
mesto, kjer bi vendar morali biti 
trije beli gumbi, v Maribor. Komaj 
sta izstopila iz avtobusa, se je že 
pričela križeva pot. Franček je ne
bogljeno capljal ob ljubki ženki, ki 
je mladostno brhko plavala po ulici 
od vrat do vrat, da je marsikateri 
Mariborčan zavil oči za njo. 

»Uf, mi je tale torbica všeč! Ku
pila jo bom.« Franček je odprl de
narnico in uslužno plačal. »Poglej 
loie blago za bluzo! Sijajni vzorec! 
Imenitno mi bi pristojali Pa po-

glejva še drugam. Zaenkrat najprej 
gumbi!« In hodila sta od trgovine 
do trgovine in zopet nazaj in zopet 
naprej. Franček je bil že ves poten. 

»Mhm, vidiš, tile gumbi so mi že 
všeč. Pa počakajva, poglejva še 
drugam. Morda dobim še kaj bolj
šega.« 

»lenka, dovolj je že tega! Ne mo
rem capljati vse dopoldne za teboj 
od vrat do vrat. Kupi že vendar. 
Vse si že nakupila, samo gumbov 
še ne. Vrag pa gumbi! V kavarno 
pojdem in te počakam!« je utrujeno 
povedal Franček. 

»Tako, pa pojdi! Nič me nimaš 
rad, vem! Le pojdi!« In res sta se 
razšla, ko ji je izročil denarnico, in 
si pridržal le za obloženo žemljico 
in vrček piva. 

Dolgo jo je čakal. Tik ob dvanaj
stih je prišla natovorjena s pake
tići. Žarela je v lice in bila lepa, da 
se je še Frančku milo storilo. V ro
ki je imela tri bele brezoblične gum
be, nekaj ekstra fantastičnega! De
narnica je bila prazna, le toliko di
narjev je bilo še, da sta se pripelja
la domov. In zakon je nekaj dni bil 
spet presrečen. Franček je olajšano 
vzdihnil: 

»Tri mesta, trije gumbi in ena 
žena, pa smo spet srečni! Toda za 
prihodnji rojstni dan ne bom kupo
val blaga za obleko, ampak garni
turo perila.« Sotelski 

»FIBERG|LAS« čudežna snov 
Polivinil, perlón, enkalon, nylon. 

Vrsta izrednih plastičnih snovi je 
dolga. Postale so neizogibne v elek
trotehniki, gradbeništvu, oblačilni 
industriji in kdo ve kje še. 

V ameriškem paviljonu na zagreb
škem velesejmu so obiskovalci z za
nimanjem sledili prikazovanju upo
rabnosti nove plastične snovi, ki jo 
imenujeoi »fiberglas«. Iz česa Je, 

tega ne povedo. Polizdelek, iz ka
terega izdelujejo najrazličnejše 
stvari, je podoben nekaki vlaknasti 
vati, ki se svetlika kot steklene niti. 

»Fiberglas« je prožen in močan. 
Razmeroma tanko rebro iz te snovi 
zdrži težke udarce in pritiske. Avto
mobilska karoserija iz »fiberglasa« 
se pod hudim pritiskom malenkost
no vda, toda zlomi se ne. Ploščica 
iz te snovi je zanesljivo izolirala 

električni stik hude napetosti. Torej 
je »fibel-glas« tudi izreden izolator 
električne napetosti. 

Zelo zanimiv je bil poskus s sla
doledom. V krpo polizdelka, to se 
pravi še neobdelanega »fiberglasa« 
je komentator zavil sladoled in vse 
skupaj vtaknil v pečico. Ko je čez 
nekaj minut vzel zavitek iz peči in 
dal bližnjemu gledalcu potipati za

vitek, je le-ta ugotovil, da je zavoj 
»fiberglasa« vroč. Ko pa so zavitek 
razvili, je bil v njem sladoled po
polnoma cel in mrzel kot iz hladil
nika. Torej »fiberglas« izoli.ra tudi 
toploto. 

V paviljonu je bilo veliko izdel
kov iz te snovi. Mize, stoli, avtomo
bilske karoserije, posoda, sanitarne 
naprave itd. Prikazovali so tudi ka
ko na stiskalnici izdelujejo razne 

predmete. Konkretno so izdelovali 
podstavke. Avtomatična stiskalnica 
da mehki brezoblični masi trdo in 
dokončno formo, hkrati pa predmet 
pobarva s poljubno barvo. 

Kaj obeta »fiberglas«? Vsestran
sko uporabnost. Iz te snovi se da 
narediti vse. Zamislimo si avtomo
bil iz te umetne snovi. Rekli bi, da 
je tako vozilo zavarovano proti vsa
ki poškodbi. Ker je trden in prožen 
hkrati, utegnejo kdaj v bodočnosti 
avtoličarji izgubiti delo. Plastična 
snov je dober izolator toplote. V 
vozilih bo toplo že kar od človeko
vega dihanja. Nanj lahko pade celo 
električno omrežje, pa voznik še ču
til ne bo. 

»Fiberglas« je plastična snov bo
dočnosti. Kako široka bo njegova 
uporaba, zavisi od stroškov proiz
vodnje in količine surovin, ki so za 
njegovo izdelavo potrebne. -k. 

D R O B N E 
iz naših krajev 

V Žiomberku na Hrvaškem so 
podrl i bukev, ki je merila v pre
meru 2 metra. Iz nje so dobili ne
kaj nad 70 kubičnih metrov l e 
sne mase- P r i žaganju in seka
nju te bukve sta bila zaposlena 
dva delavca polne tri dni, 

• 

Hinko Zavr l iz Duge Rese pri 
Kar lovcu j e prav go tovo naj
mlajši čitalec. Ima komaj d v e 
leti in pol pa že bere časopis. 
Samo v enem dnevu se j e naučil 
osem črk, medtem ko zna šteti 
le do deset, 

* 

Nedavno j e глпг1а najstarejša 
žena v okraju Kar lovac , 113-letna 
Soka iz Bosiljeva, Rojena je bila 
1845. leta in ni bila še nikdar 
bolana, 

* 
Andri ja Iv ić iz IHige Rese j e 

bil zaposlen v bombažni indu
striji i>olnih 51 let, V tem času 
ni niti enkrat izostal od dela, niti 
j e bil bolan, 

Vatroslav Mužina j e strasten 
planinec in lovec. Svoj 83, rojstni 
dan j e proslavil na vrhu Kleka , 
Enako želi proslaviti svoj 84, r o j 
stni dan, in sicer na višini preko 
1,100 metrov. Razen tega j e M u 
žina poseben fenomen, saj ni oku
sil vode že 60 let, ker sploh ne 
čuti žeje, ! 

Športni čoln iz nove umetne snovi »fiberglas« je bil na zagrebškem ve
lesejmu predmet občudovanja (in želja). 

Kot šahisti umetnilci, kot ljudje pa. . . 
(Pismo našega posebnega dopisnika Zvoneta Drakslerja z Bleda) 

»Tovariš, prosim, kje se igra tur
nir kandidatov?« 

Tako te venomer sprašujejo mi
moidoči. Mlado in staro, moški in 
ženske vseh mogočih narodnosti se 
tu zanimajo za blejske šahovske do
godke. Celo mlada dekleta, ki bi jim 
človek prisodil, da jim je šah špan
ska vas, zelo vneto prihajajo v dvo
rano. 

Da, Bled je res v znamenju šaha. 
Osem jih je. Od kod vse so prišli. 

Plavolasi viking je prijadral z dalj
nega Islanda, z novega kontinenta 
sta prišla dva, polovico pa pred
stavlja ekipa iz dežele Volge in Ura
la. V tej znameniti družbi pa imamo 
tudi Jugoslovani svojega zastopni
ka — Gligoriča. 

Za številne gledalce je vsak ude
leženec posebnost zase. Nežni po
gledi se pogosto zaustavljajo na vit
kem Skandinavcu ali na večnem 
mladeniču Keresu. Drugim je po
sebna atrakcija neustrašeni in ne
uklonljivi napadalec Talj. Prav go
tovo pa je najbolj nenavadna oseb
nost med vsemi mladi Amerikanec 
Fischer. 

Kot šahisti so vsi velemojstri prav 

gotovo umetniki. Kot ljudje — pa 
veliki čudaki. Fischer je vedno sam. 
Zapira se v svojo sobo in ves dan 
ga ni mogoče videti. Družbe ne ma
ra. Novinarjem in organizatorjem 
če je le mogoče, enostavno zapre 
vrata. Prejema ogromno pošte; čita 
pa le to, kar mu piše mama. Vse 
ostalo vrže v koš, ne da bi odprl_ 
kaj šele prebral. Ce zmaga, je ves 
iz sebe. Večerja piščanca in kolače. 
Kadar pa je poražen, molče in s 
solznimi očmi izgine v svojo sobo. 

Keres in Gligorič sta dobra in na
vdušena športnika. Pogosto se spo-
primeta v tenisu. Kakor v šahu, tu
di v tenisu ni moči reči, kdo je bolj
ši. Mladi Olafsson je velik veseljak. 
Po zmagi gre vedno v bar, kjer dol
go v noč pleše in slavi s svojimi pri
jatelji. 

Talj je pravi ogenj. Njegove ne
mirne oči venomer žare, kot da išče
jo nekaj skritega. Talj je pravi Mor-
phy dvajsetega stoletja. Zato ni 
čudno, da ga gledalci in novinarji 
stalno oblegajo. Vendar se jih du
hovito otepa. Pred začetkom petega 
kola, ga je neki ljubitelj vprašal: 
»Kako bo jutri?« Pri tem je seveda 

mislili na njegovo srečanje s Petro-
sjanom. Talj pa je mirno odvrnil: 
»Jutri bo lepo vreme!« 

V prostem času so si velemojstri 
zahoteli brzoturnir. Organizatorji 
so jim ga omogočili. Nekatera me
sta so izpopolnili drugi. Turnir je 
bil nadvse zanimiv. Nadmočno je 
zmagal Talj. Smislov je bil šele še
sti Naključje je hotelo, da je dobil 
enako nagrado, kot šampionka La-
zarevičeva — rekete za badminton. 
Zlobneži pravijo, da bosta odslej še 
pogosteje skupaj. 

Na tem turnirju so naši mojstrski 
kandidati odrli precej velemojstr
skih skalpov. Trampuž je premagal 
Smislova, Parma Averbaha, Drak-
sler Larsena, Vavpetič Schmieda 
itd. Le Talj ni pred nikomer klonil. 

Takoj po končanem turnirju smo 
zvedeli za novico, ki pa bi lahko bi
la tragična. Velemojster Trifunovič 
je padel v slap Savice in čisto slu
čajno ušel smrti. Hotel se je namreč 
slikati nad samim padcem vode, pri 
tem pa mu je zdrsnilo in že je bil v 
njej. Zvečer mi je ves nasmejan, od 
sreče in šampanjca pripovedoval, da 
je le za las manjkalo, pa bi imeli 
na turnirju prosti dan (v znak ža
lovanja). 

R E K L A M O ZA M A M O je začel zganjati enoletni Miklos, sin 
angleške seks bombe Jayne Mansfield. Ubogi fantek, toda novica 
ni izmišljena. 

Zadnje čase je stopilo v ospredje filmske reklame materin
stvo. Začeli so na veliko pisati o zvezdah, ki so že mame in o 
onih, ki bodo, ter tistih, ki razglašajo, da bi rade bile. Tudi 
francoska B. B. se je oglasila, da bi bila rada mamica, ko je iz
javila, da zaenkrat še ne bo. • 

Jayne Mansfield, katero je producent opozoril, da njena 
reklama peša, se je takoj znašla. Začela je igrati dvojno vlogo. 
Vlogo bombe in skrbne mamice. No, na tej sliki ne kaže velikega 
smisla za t o . . . 


